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REGION

Pod patronatem starosty oświęcimskiego i prezydenta Oświęcimia 30 marca zorganizowano w Oświęcimiu 
debatę pt. „Stop centralizacji! Tak dla samorządu! - To jest wręcz nie do pomyślenia, że po tylu latach 
tak musimy formułować temat debaty - powiedział Leszek Szuster, moderator i radny Powiatu Oświęcim-
skiego.

 Samorządowcy 
nie chcą centralizacji

Program debaty wypełniły 
dyskusje eksperckie, w któ-
rych uczestniczyli samo-
rządowcy, przedstawiciele 

uczelni oraz organizacji 
pozarządowych. W opinii 
większości zebranych po-
stępująca za rządów PiS 
centralizacja państwa bu-
dzi niepokój. Zagrożona 
jest samorządność, jedna 
z najważniejszych zdobyczy 
demokratycznych przemian 
w Polsce. Centralizacja 
wpływa na pogarszającą się 
sytuację w służbie zdrowia 
i edukacji, w tym szkolnic-
twie ponadpodstawowym 
i wyższym.

– Sukcesem Polski od 1990 
roku jest samorząd. Samo-

rząd, który wyzwolił ener-
gię społeczności lokalnych. 
To spowodowało, że przez 
wiele lat Polska się rozwi-

jała. Od 2015 roku nastąpił 
jednak proces, który dewa-
stuje polską samorządność 
– mówił prezydent Oświę-
cimia Janusz Chwierut. – 
To co się dzieje od objęcia 
rządu przez premiera Ma-
teusza Morawieckiego to 
jest dążenie do zmniejsze-
nia i ograniczenia roli sa-
morządu w życiu publicz-
nym. Na dowód Chwierut 
przytoczył dane liczbowe. 
W przypadku Oświęcimia 
w 2021 roku wpływy z ty-
tułu podatków CIT i PIT 
wynosiły 54 mln zł, w 2022 
już 40 mln zł i w roku 2023 

- ponownie 40 milionów zł.
 – Przy obecnej inflacji 
spowodowało to, że ogra-
niczono możliwości fi nan-

sowe samorządów - mó-
wił prezydent Oświęcimia.  
– Z drugiej zaś strony 
mamy „festiwal kartonów”. 
Rząd i wojewodowie, w ra-
mach swoich programów, 
przekazują kilka milionów 
złotych i jeszcze mamy za 
to dziękować. Tymczasem 
według obliczeń Związku 
Miast Polskich Oświęcim 
w bieżącym roku powinien 
mieć dochody o 26 milionów 
wyższe. –  wyliczał Janusz 
Chwierut. 

Starosta Oświęcimski An-
drzej Skrzypiński także 

mówił o kwestiach fi nanso-
wych. Podkreślił, że samo-
rządy nie korzystają z lawi-
nowo rosnących wpływów 
do budżetu państwa, bo 
zmieniono zasadę podzia-
łu środków. – Samorządy 
gminne są w o tyle lepszej 
sytuacji od powiatów, a ra-
czej w o tyle „mniej złej” 
sytuacji, że (…) ta masa 
dochodów własnych jest 
znacznie większa. Dochody 
własne samorządu powia-
towego składają się prawie 
wyłącznie z udziałów w po-
datkach od osób fi zycznych 
i prawnych. (…) Teraz Po-
wiat Oświęcimski jest strat-
ny na tej nowej polityce 
rządu między 26 a 29 mln 
zł - dodał starosta.

- Nie lubię określenia, że 
się „dopłaca” do oświaty, bo 
w nią się inwestuje. Usta-
wodawca ustalił to tak, że 
zadania oświatowe są za-
daniami własnymi samorzą-
du, w przypadku powiatów 
prowadzenia szkolnictwa 
ponadpodstawowego. Jest 
jeden fundamentalny za-
pis, że samorządy powin-
ny mieć zagwarantowane 
środki na ten cel w swoich 
dochodach, czego perma-
nentnie nie ma - powiedział 
z kolei wicestarosta Paweł 
Kobielusz. Podkreślił, że 
o ile w roku 2010 w po-
wiecie oświęcimskim braki 
w dofi nansowaniu oświaty 
oscylowały na poziomie mi-
liona złotych, to w ostatnich 
latach było to 11, a nawet 
15 milionów złotych.
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Powiat wadowicki

 Służby
 podsumowały 
 rok 2022
Sprawozdania z działalności powiatowych służb 
mundurowych: Straży Pożarnej oraz Policji były 
głównym tematem posiedzenia Powiatowego 
Zespołu Zarządzania Kryzysowego oraz Komisji 
Bezpieczeństwa i Porządku, zorganizowanego 28 
marca. Spotkanie prowadził Starosta Eugeniusz 
Kurdas.

Ocenę stanu bezpieczeń-
stwa mieszkańców powia-
tu wadowickiego w tym 
imprez masowych i bez-
pieczeństwa na drogach 
w 2022 roku omówił Ko-
mendant Powiatowy Policji 
w Wadowicach mł. insp. 
Arkadiusz Śniadek.

W ubiegłym roku na te-
renie naszego powiatu 
nie odnotowano zdarzeń 
związanych z zakłóceniem 
bezpieczeństwa i porząd-
ku publicznego w trakcie 
organizowanych imprez 
masowych czy wydarzeń 
sportowych. Doszło do 72 
wypadków i 1043 kolizji. 
Zginęło osiem osób a 92 
zostały ranne (dla porów-
nania w 2021 roku w 56 
wypadkach życie straciło 
dziewięć osób a 68 zosta-
ło rannych, doszło również 
do 1264 kolizji). Ujawniono 
160 nietrzeźwych kierują-
cych (rok wcześniej – 134).
Informację o stanie ochro-
ny przeciwpożarowej na 
terenie powiatu wadowic-
kiego w 2022 r. przedstawił 
Komendant Powiatowy Pań-
stwowej Straży Pożarnej 
st. bryg. Paweł Kwarciak.
W 2022 r. na terenie po-
wiatu zanotowano ogółem 
2048 zdarzeń – pożarów, 
innych miejscowych zagro-
żeń i wyjazdów do alarmów 
fałszywych, co w odniesie-
niu do roku 2021 oznacza 
wzrost o 94 zagrożenia, tj. 
o 4,8% (w 2021 roku było 
takich zagrożeń 1954).

W roku ubiegłym na ob-
szarze powiatu odnotowa-
no wzrost liczby pożarów 
(z 319 do 536), spadla na-
tomiast ilość powstałych 
zagrożeń innych niż poża-
rowe (z 1474 do 1347).
Na terenie powiatu paliło 
się w ubiegłym roku 117 

budynków mieszkalnych 
jednorodzinnych i sie-
dem wielorodzinnych, 216 
obiektów i upraw w rol-
nictwie, sześć obiektów 
użyteczności publicznej, 
11 obiektów produkcyj-
nych i trzy magazynowe, 
23 środki transportu i 137 
innych obiektów. Odnoto-
wano trzy ofi ary śmiertel-
ne w pożarach, a 22 osoby 
zostały ranne w tym jeden 
strażak (w 2021 r. nie od-
notowano śmiertelnych 
ofi ar pożarów, natomiast 
14 osób zostało rannych).
Wysokość strat pożarowych 
w roku ubiegłym szacuje 
się na ponad 9,8 mln zł, na-
tomiast wartość uratowa-
nego mienia zagrożonego 
bezpośrednio pożarem na 
niemal 77 mln zł, co świad-
czy pozytywnie o skutecz-
ności działań ratowniczych 
strażaków.

Podsumowując spotka-
nie, Starosta podziękował 
komendantom za przed-
stawione informacje oraz 
bardzo dobrą współpracę 
na rzecz bezpieczeństwa 
mieszkańców naszego po-
wiatu.
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Umieszczenie tabliczki z numerem porządkowym jest obowiązkiem  właścicieli wszystkich nieruchomości 
zabudowanych oraz osób, które takimi nieruchomościami władają i są uwidocznione w ewidencji gruntów 
i budynków.

Zgodnie z obowiązujący-
mi przepisami na tabliczce 
w miejscowościach posia-
dających ulice, place, osie-
dla umieszcza się – oprócz 
numeru porządkowego – 
również nazwę ulicy, placu 
lub osiedla. W miejscowo-
ściach nieposiadających 
ulic, placów, osiedli oprócz 
numeru porządkowego, 
umieszcza się nazwę miej-
scowości.
Tabliczka z numerem po-
rządkowym powinna być 
umieszczona w widocznym 
miejscu na ścianie fronto-
wej budynku. W przypad-
ku, gdy budynek położony 

jest w głębi ogrodzonej 
nieruchomości, tabliczkę 
z numerem porządkowym 
umieszcza się również na 
ogrodzeniu.

Wymienione wyżej obo-
wiązki wynikają z przepisów 
ustawy Prawo geodezyjne 
i kartografi czne. Ich nie-
przestrzeganie grozi sank-
cjami. Zgodnie z kodek-
sem wykroczeń na osoby, 
które nie dopełnią swych 
obowiązków w zakresie 
umieszczenia tabliczki 
z numerem porządkowym, 
nazwą ulicy lub placu albo 
miejscowości, podlega ka-

rze grzywny do 250 złotych 
albo karze nagany. Tej sa-
mej karze podlega ten, kto 
nie dopełnia obowiązku 
oświetlenia tabliczki z nu-
merem porządkowym nie-
ruchomości.
Właściwe oznaczenie nie-
ruchomości poprzez duże 
numery porządkowe z wy-
raźną nazwą ulicy czy miej-
scowości oraz odpowiednie 
oświetlenie ułatwia loka-
lizację danego budynku, 
a także ma wpływ na na-
sze bezpieczeństwo. Brak 
właściwej tabliczki może 
powodować trudności z do-
tarciem pod wskazany ad-

res między innymi służbom 
ratowniczym.
Ustawa nie narzuca koloru, 
wielkości oraz wzoru ta-
bliczki, jedynie zobowiązu-
je do umieszczenia na niej 
numeru budynku, nazwy 
ulicy, placu, osiedla bądź 
miejscowości. Niektóre 
gminy zalecają stosowanie 
ujednoliconych tabliczek 
na swoim terenie. Wów-
czas przykładowe wzory 
tabliczek obejrzeć można 
w miejscowym urzędzie 
gminy. Tabliczki wykonać 
można jednak w dowolnym 
zakładzie reklam i szyl-
dów. 

 Tabliczka z numerem 
obowiązkiem właściciela
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Wadowice stawiają na ruch 
rowerowy. Od 2020 roku 
w mieście wybudowano 
blisko 10 kilometrów ście-
żek dla rowerów, a kolejne 

4 kilometry są w trakcie 
budowy.   Ścieżki powstały 
wzdłuż ulic: Piłsudskiego, 
Legionów, Lwowskiej, Put-
ka czy Spółdzielców. Kolej-
ne trzy trasy są w trakcie 
budowy i pobiegną: za 
Maspeksem, pod Kopiec 
i przez ul. Zegadłowicza. – 
Największą popularnością 
cieszy się oczywiście Velo-
Skawa biegnąca spod sta-
dionu MKS Skawa Wadowi-
ce do Zbywaczówki - mówi 
burmistrz Wadowic Bartosz 
Kaliński. – Jest to taka na-
sza autostrada rowerowa, 
a my dodajemy poboczne 
trasy, które docelowo połą-

czą się w jedną sieć Dzięki 
temu będzie można szybko 
i bezpiecznie dojechać do 
ważnych miejsc, znajdu-
jących się w różnych czę-

ściach gminy, m.in. Rynku, 
Choczni, Podhalanina, Za-
skawia, Rokowa, Jaroszo-
wic, stadionu miejskiego, 
krytej pływalni, dworca 
autobusowego i kolejowe-
go czy chociażby Maspeksu, 
największego pracodawcy 
w powiecie wadowickim – 
wyjaśnia Kaliński.  

VeloSkawa 
- w tym roku 
do zapory
Wspomniana VeloSkawa 
to trasa, która w przyszło-
ści ma prowadzić z Suchej 
Beskidzkiej wzdłuż Jeziora 
Mucharskiego do Wadowic 

i dalej do Zatora, Podolsza, 
Wiślanej Trasy Rowerowej 
oraz Pustyni Błędowskiej. 
Na razie to jednak me-
lodia przyszłości. W tym 

roku powstać ma odcinek 
od rzeki Ponikiewki do ta-
rasu widokowego przy za-
porze w Świnnej Porębie. 
Odbiór planowany jest na 
15 listopada. Na początku 
przyszłego roku gotowy 
powinien być projekt i po-
zwolenie budowlane na pra-
wie 2-kilometrowy odcinek 
z Wadowic do Podolsza.  
Budowa tego fragmentu 
potrwa kilka lat. Rowerowi 
turyści mają nadzieję, że 
efekty będą równie zada-
walające jak w przypadku 
Wiślanej Trasy Rowerowej, 
która cieszy się olbrzymią 
popularnością.

Forum 
też chce ścieżek
Na rozwój i promocję ście-
żek rowerowych stawia 
także Forum Małopolski 
Zachodniej – stowarzysze-
nie powiatów, miast i gmin 
z subregionu, które sobie 
stawia za cel rozwój tego 
obszaru oraz jego promo-
cję, w tym także turystycz-
ną. Samorządy wchodzące 
w skład Forum postanowiły 
stworzyć koncepcję szlaków 
rowerowych, która obejmie 
powiat chrzanowski, oświę-
cimski oraz Brzeźnicę, To-
mice, Wieprz, Andrychów 
i Mucharz. 
W każdej z zainteresowa-
nych miejscowości wy-
znaczone zostaną trasy 
rowerowe oraz atrakcje 
turystyczne, które zosta-
ną połączone w jedną sieć.  
Przygotowane zostaną też 
różne formy promocji tych 
szlaków. Projekt poprzedzi-
ło przygotowanie opracowa-
nia pt. „Potencjał turystycz-
ny Małopolski Zachodniej”. 
Do podpisania umowy na 
opracowanie koncepcji sie-
ci ścieżek rowerowych upo-
ważnieni zostali członkowie 
zarządu stowarzyszenia 
prezydent Oświęcimia Ja-
nusz Chwierut i starosta 
oświęcimski Andrzej Skrzy-
piński.  
Projektowanie sieci ście-
żek ma się zakończyć 
w październiku i będzie 
podstawą dla poszczegól-
nych gmin oraz powiatów 
do realizacji tych zadań na 
swoim obszarze czy też do 
ubiegania się o środki ze-
wnętrzne.

Jarosław Zięba

Przez wiele lat Oświęcim był w naszym regionie jedynym miastem, które posiadało niezłą sieć ścieżek 
rowerowych. Dzięki ostatnim inwestycjom także Wadowice stają się coraz bardziej przyjazne rowerzy-
stom.  U progu sezonu rowerowego dobre informacje mamy także dla amatorów rowerowych wycieczek. 
Jeszcze w tym roku uruchomiony zostanie ważny fragment trasy VeloSkawa.

 Więcej ścieżek,
ambitne rowerowe plany

Reklama

 Zostaw 
 1,5% podatku
 w Małopolsce
Mieszkańcy Małopolski chętnie pomagają organi-
zacjom pozarządowym w ramach rozliczenia PIT. 
W zeszłym roku odpisując 1% ze swojego podatku 
dochodowego na konta organizacji z całej Polski 
trafi ło ponad 103 mln zł – z czego ponad 62 mln zł 
otrzymały te działające w Małopolsce. W tym roku 
po raz pierwszy będziemy mogli przekazać na ten 
cel już 1,5% swojego podatku.

Do 2 maja br. trzeba rozli-
czyć swoje dochody z pracy. 
Najprościej zrobić to przez 
internet, korzystając z rzą-
dowej platformy podatko-
wej. Województwo Mało-
polskie prowadzi kampanię 
edukacyjną „Zostaw 1,5% 
w Małopolsce” i przypomi-
na, żeby podczas wypełnia-
nia swojego zeznania PIT 
pamiętać o organizacjach 
pożytku publicznego z re-
gionu.
– W tym roku po raz pierw-
szy w swoim rozliczeniu PIT 
będziemy mogli odpisać nie 

jeden, a półtora procent 
na wybraną organizację 
pożytku publicznego. My 
niezmiennie zachęcamy do 
tego, żeby na swoim formu-
larzu wskazać którąś z tych 
działających w Małopol-
sce. Wybór jest ogromny. 
W tym momencie status 
OPP ma blisko 800 różnych 
organizacji – a wśród nich 
te zajmujące się działalno-
ścią charytatywną, proz-
drowotną, edukacyjną , 
ekologiczną czy sportową. 
Dlatego warto zostawić 
1,5% w Małopolsce – za-
chęca Iwona Gibas z za-
rządu województwa.

Przekaż 1,5% 
jednym kliknięciem
Jak przekazać 1,5% w swo-
im zeznaniu na organizacje 
z Małopolski? To proste – 
wystarczy, że wpiszesz nu-
mer KRS wybranej przez 
Ciebie organizacji pożytku 
publicznego (wykaz wszyst-
kich organizacji z Małopol-
ski, które mają status OPP, 
znajdziesz tutaj) oraz kwo-
tę, jaką chcesz przekazać. 
Kwota ta nie może przekra-
czać 1,5% podatku docho-
dowego (po zaokrągleniu 
w dół). Jeśli korzystasz 
z platformy podatki.gov.pl, 
program wyliczy za Ciebie 
wszystko automatycznie.

Uwaga: możesz przeka-
zać 1,5% na wybraną OPP 
z Małopolski nawet wtedy, 
jeśli w poprzednich latach 
tego nie robiłeś lub wspie-
rałeś inne ngo. Wystarczy 

w tegorocznym zeznaniu 
podatkowym wpisać lub 
zmienić nr KRS.

Więcej szczegółów, a także 
odpowiedzi na najważniej-
sze pytania znajdziesz na 
stronie kampanii „Zostaw 
1,5% w Małopolsce”.

Małopolanie 
wspierają III sektor
Warto zostawić swój 1,5% 
podatku w Małopolsce – po-
datnika nie kosztuje to ani 
złotówki, a zebrane w ten 
sposób pieniądze mają re-

alny wpływ na to, co dzieje 
się w regionie. Samorząd 
Województwa Małopol-
skiego od lat zachęca do 
tego i widać, że kampania 
przynosi wymierne efekty. 
Z roku na rok pieniędzy jest 
coraz więcej.

W 2022 roku mieszkańcy 
Małopolski w ramach roz-
liczenia PIT za 2021 rok 
przekazali ponad 103 mln 
zł organizacjom pożytku 
publicznego (OPP) z kra-
ju, czyli o ponad 16 mln zł 
więcej niż rok wcześniej. Co 
ważne, Małopolanie zdecy-
dowali, że ponad połowa 
tych środków „zostanie” 
w województwie – do ma-
łopolskich OPP trafi ło ponad 
62 mln zł (rok wcześniej 
było to ponad 55 mln zł).

Z każdym rokiem rośnie 
również liczba podatników 
z Małopolski, którzy świado-
mie wspierają w ten sposób 
organizacje pozarządowe. 
W 2022 roku w swoim ze-
znaniu zawnioskowało o to 
ponad 1,45 mln Małopolan 
(w 2019 roku było to 1,26 
mln Małopolan) – z czego 
835 tys. podatników wska-
zało właśnie OPP z Mało-
polski.

Listę organizacji z powia-
tów oświęcimskiego i wa-
dowickiego, którym można 
przekazać 1,5% swojego 
podatku publikujemy na 
naszej stronie internetowej: 
www.KurierMalopolskiZa-
chodniej.pl.
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Reklama

Oświęcim

 Już niebawem
Jarmark Kasztelański

W niedzielę 7 maja w Oświęcimiu odbędzie się kolejny, XII Jarmark Kasztelań-
ski. Tym razem Muzeum Zamek przygotowało go pod hasłem  “Pryzmat czasu. 
Wzgórze zamkowe w dziejach miasta Oświęcimia”. Tłem wydarzenia będzie 
przestrzeń starego miasta: Rynek Główny, Zamek oraz dziedziniec zamkowy, 
a także Ratusz.

Podczas tegorocznego jar-
marku odkryjemy kolejną 
kartę z historii naszego 
miasta, związaną z wy-
darzeniami, które miały 
miejsce ponad osiem wie-
ków temu. Oświęcim to 

miasto o bogatej historii 
oraz wielkich i pięknych 
tradycjach. Przeniesiemy 
się w czasy średniowiecza, 
opowiemy o historii zamku 
i wieży, jak oba te obiekty 
zmieniały się na przestrzeni 
wieków, temat ten zobrazu-
je wystawa czasowa, któ-
rą będziemy prezentować 
w Muzeum Zamek w Oświę-
cimiu.

Wydarzenie rozpocznie się 
już w sobotę wieczorem, 
6 maja o godzinie 21.00 
na dziedzińcu zamkowym 
gdzie odbędzie się widowi-
sko światła i ognia w wyko-
naniu grupy Natmara.

Niedziela 7 maja to dzień 
XII Jarmarku Kasztelańskie-
go, a głównym areną wyda-
rzeń będzie Rynek Główny 
miasta Oświęcimia. To tutaj 
pojawią się średniowieczni 
rycerze, piękne białogło-

wy, odbędą się pojedynki 
i turnieje. O odtworzenie 
średniowiecznego klimatu, 
kultury życia codziennego, 
rzemieślniczych warsztatów, 
średniowiecznych stanowisk 
animacyjnych, walk turnie-
jowych zadbają członkowie 
Bytomskiego Stowarzysze-
nia Rekonstrukcji Historycz-
nej Leo Corde
Przy Zamku, tuż za wieżą, 
stanie namiot z kuchnią śre-
dniowieczną i stanowisko 
sokolnicze z pięknymi dra-
pieżnymi ptakami. Będzie 
można przymierzyć hełm, 
tarczę i spróbować swych 
sił we władaniu mieczem 
treningowym.

Na Rynku Głównym odby-
wać się będzie coroczny jar-
mark historyczny. Muzeum 
Zamek zaprasza wystawców 
i wytwórców rękodzieła ar-
tystycznego, twórców wy-
robów o charakterze eko-

logicznym, regionalnym, 
historycznym, a także woj-
skowym, rycerskim (repliki 
umundurowania, uzbrojenia 
i wyposażenia) oraz artyku-
łów spożywczych i gastro-
nomicznych m.in. drobne 
przekąski, eco produkty, 
potrawy i wyroby regionalne 
do udziału w XII Jarmarku 
Kasztelańskim.

Szczegółowy program im-
prez znaleźć można na 
stronie internetowej: mu-
zeum-zamek.pl.

Kurier Małopolski Zachod-
niej objął patrnat medialny 
nad imprezą.
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Chełmek

 Tłumy gości 
w Galerii Epicentrum

Prace 55 artystów oglądać można w chełmeckiej Galerii Epicentrum działa-
jącej przy Miejskim Ośrodku Kultury Sportu i Rekreacji. Wszystko za sprawą 
XXIV Wiosennego Przeglądu Sztuki w Chełmku.
14 kwietnia Galeria wy-
pełniła się tłumem gości: 
artystów, ich rodzin oraz 
mieszkańców Chełmka 
chcących zobaczyć pra-
ce artystów nadesłane na 
dwudziestą czwartą już 

edycję Wiosennego Prze-
glądu Sztuki. Wernisaż 
uświetnił koncert Agniesz-
ki Chrzanowskiej, której 
towarzyszył na gitarze 
Jarosław Meus. Artystka, 
znana m.in. z występów 
w Piwnicy Pod Barana-
mi oraz Radia Kraków., 
zaśpiewała m.in. utwór 
„Camille Claudel”, za któ-
ry otrzymała nagrodę na 
prestiżowym, 21. Przeglą-
dzie Piosenki Aktorskiej we 
Wrocławiu. Swój występ 
okrasiła ciekawymi opo-
wiastkami, które rozbawiły 
publiczność. 

Wiosenny Przegląd Sztuki 
w Chełmku to wydarze-
nie zapoczątkowane przez 

– działające do dziś – Ro-
botnicze Stowarzyszenie 
Twórców Kultury ponad 
dwadzieścia lat temu. Od 
tego czasu skupia miło-
śników sztuk plastycznych 
z terenu Ziemi Oświę-

cimskiej oraz ościennych 
powiatów i województw. 
Podobnie jak w latach 
ubiegłych, na tegoroczny, 
dwudziesty czwarty prze-
gląd nadesłano prace ma-
larskie, rysunki, grafi ki, 
rzeźby i fotografi e. Łącznie 
na wystawie przedstawio-
no twórczość 55 artystów 
z  Małopolski Zachodniej. 
Śląska, a nawet z… Legni-
cy.

Wystawę prac obejrzeć 
można do uroczystego fi -
nisażu, który zaplanowany 
został na 2 czerwca, w Ga-
lerii „Epicentrum” w sie-
dzibie MOKSiR przy Placu 
Kilińskiego 3 w Chełmku 
od poniedziałku do piątku 

w godzinach 9.00-16.00.
Kurier Małopolski Zachod-
niej objął patronat medial-
ny nad imprezą.

Sponsorem głównym wy-
darzenia jest Gaz-System 

– spółka strategiczna dla 
polskiej gospodarki. Od-
powiada za przesył gazu 
ziemnego, zarządza naj-
ważniejszymi gazocią-
gami w Polsce oraz jest 
właścicielem Terminalu 
LNG im. Prezydenta Le-
cha Kaczyńskiego. Spółka 
zapewnia bezpieczeństwo 
energetyczne Polski, przy-
czyniając się do rozwoju 
europejskiego rynku gazu. 
Wszystkie inwestycje Ga-
z-Ssystem są prowadzone 
z zastosowaniem nowo-
czesnych technologii i sys-
temów zabezpieczeń oraz 
z poszanowaniem środo-
wiska naturalnego i praw 
wszystkich interesariuszy.

jar
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REGION

Edyta Górniak, Mateusz Ziółko, Alicja Węgorzewska, Halina Mlynkova – to tylko niektóre nazwiska ar-
tystów, którzy w niedzielę 2 kwietnia zaśpiewali w Wadowicach dla św. Jana Pawła II. Wszystko z racji 
18-stej rocznicy śmierci Ojca Świętego.

Wydarzenie „Nie zastąpi 
Ciebie nikt – wspomnienie 
św. Jana Pawła II w roczni-
cę śmierci”  miało charak-

ter religijny. Okazją do jego 
organizacji była 18-sta 
rocznica śmierci Jana Paw-
ła II. Na wadowickim Rynku 
przypomniano najważniej-
sze wydarzenia i wystąpie-
nia Ojca Świętego z całego 
jego pontyfikatu. Wspo-
mnienia wywołały dodatko-
we emocje ze względu na 

ostatnie ataki na św. Jana 
Pawła II w reportażu „Fran-
ciszkańska 3” wyemitowa-
nym przez telewizję TVN. 

O jednym z wątków poru-
szonych w materiale pisze-
my na stronie 12 w dziale 
„Wydarzyło się kiedyś”. 

Podczas imprezy nie mogło 
zabraknąć tradycyjnych 
pieśni i piosenek związa-
nych z najsłynniejszym 
wadowiczaninem. „Matko, 

która nas znasz”, „Czarna 
Madonna”, „Siła jest w jed-
ności” czy „Abba, Ojcze” 
wykonali znani polscy ar-

tyści, m.in.: Hanna Rybka, 
Janusz Radek, Edyta Gór-
niak, Mateusz Ziółko, Alicja 
Węgorzewska, Olga Szo-
mańska, Halina Mlynkova, 
Magda Anioł, Marcin Sójka, 
ks. Maciej Czaczyk, zespół 
Siewcy Lednicy, zespół 
Promyczki Dobra, chór So-
und’N’Grace i zespół Mała 

Armia Janosika. Wydarzenie 
prowadzili: Tomasz Wolny 
i Hanna Rybka. Obecni na 
wadowickim rynku widzo-
wie mogli śpiewać wspólnie 
z artystami – teksty pieśni 
i piosenek wyświetlane 
były na telebimie. Na ko-
niec dnia, o godzinie 20:00, 
w Bazylice Ofi arowania NMP 
odbyła się uroczysta Msza 
Św.

Imprezę „Nie zastąpi Cie-
bie nikt – wspomnienie św. 
Jana Pawła II w rocznicę 
śmierci” zorganizowały:  
Gmina Wadowice, Muzeum 
Dom Rodzinny Ojca Święte-
go Jana Pawła II, Bazylika 
Ofi arowania Najświętszej 
Maryi Panny, Telewizja Pol-
ska i Polskie Radio. 

 „Nie zastąpi Ciebie nikt”
w 18 rocznicę śmierci Papieża

Reklama

 Samorząd 
 wojewódzki 
 przejmie muzeum
Podczas sesji Sejmiku Województwa Małopolskiego 
27 marca radni przyjęli uchwałę o chęci przejęcia 
oświęcimskiego Muzeum Pamięci Mieszkańców 
Ziemi Oświęcimskiej , które jest współprowadzone 
obecnie przez Powiat Oświęcimski i Ministerstwo 
Kultury i Dziedzictwa Kulturowego.

Muzeum Pamięci Miesz-
kańców Ziemi Oświęcim-
skiej rozpoczęło swoją 
działalność  w 2018 roku. 
Jego misją jest prowadzenie 
działań mających na celu 
upamiętnienie mieszkań-
ców ziemi oświęcimskiej, 
ze szczególnym uwzględ-
nieniem okresu II wojny 
światowej i pomocy, którzy 
niejednokrotnie z naraże-
niem życia nieśli pomoc 
więźniom KL Auschwitz. 
Działalność muzeum to 
nie tylko ciekawa, inte-
raktywna wystawa stała, 
ale także wiele wydarzeń 

o charakterze popularyza-
torsko-naukowym, eduka-
cyjnym czy wydawniczym.

Obecnie organami prowa-
dzącymi Muzeum są Powiat 
Oświęcimski i Ministerstwo 
Kultury i Dziedzictwa Naro-
dowego. Samorząd Woje-
wództwa stałby się współ-
właścicielem placów-
ki w miejsce Powiatu 
Oświęcimskiego. 
Jeśli procedury formalne 
postępowały będą zgod-
nie z planem, przejęcie 
Muzeum nastąpi w połowie 
roku. 

Wadowice

 Uczeń „Gorzenia” najlepszy!
Patryk Wysogląd z Centrum Kształcenia Zawodowego i Ustawicznego 
Nr 2 w Wadowicach zwyciężył w  XIII Ogólnopolskim Konkursie Wiedzy 
Elektronicznej „Elektron”.

W konkursie organizowa-
nym przez Politechnikę 
Wrocławską udział wzięło 
dwóch uczniów wadowic-
kiego „Gorzenia”: Patryk 
Wysogląd i Jakub Bratek. 

W fi nałowych zmaganiach  
Patryk zdeklasował rywali 
wiedzą i wygrał konkurs, 
natomiast dobre wyniki 
Kuby sprawiły, że wado-
wicka szkoła wygrała w ran-

kingu placówek biorących 
udział w wydarzeniu.
Swój wkład w sukces mie-
li także opiekunowie obu 
uczniów: Jarosław Zieliński, 
Piotr Rusin i Piotr Wróbel.
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POWIAT OŚWIĘCIMSKI

Informacje przygotowane we współpracy ze Starostwem Powiatowym w Oświęcimiu

 Uroczyste otwarcie 
Collegium Inventorum

Przez lata zaniedbany, w końcu odzyskał blask. 12 kwietnia, m.in. z udziałem starosty oświęcimskiego 
Andrzeja Skrzypińskiego, wicestarosty Pawła Kobielusza i członka zarządu powiatu Jerzego Mieszczaka 
uroczyście został oddany do użytku po kompleksowej rewitalizacji największy z trzech obiektów Mało-
polskiej Uczelni Państwowej im. rtm. Witolda Pileckiego w Oświęcimiu. 

W okazałym obiekcie o po-
wierzchni 10 tys. m kw. 
mieści się obszerna aula 
konferencyjna, sale wy-
kładowe i seminaryjne, 

ale także pokoje gościnne. 
Łączny koszt modernizacji 
obiektu wraz z zabytkową 
bocznicą kolejową wyniósł 
50 mln zł.
- Nasza uczelnia znajduje 
się w wyjątkowym miej-
scu, miejscu o bardzo bo-
gatej historii. To jedyna 
nie tylko w Polsce, ale i na 
świecie uczelnia mieszcząca 
się w budynkach będących 
świadkami tak mrocznego 

rozdziału historii. W bu-
dynkach, które służyły 
jako zaplecze największego 
niemieckiego obozu kon-
centracyjnego i zagłady, 

KL Auschwitz-Birkenau - 
przypomniała JM pani rek-
tor oświęcimskiej uczelni, 
dr Sonia Grychtoł, prof. 
MUP.

W Collegium Inventorum 
Centrum Inżynieryjne zna-
lazło miejsce dla takich kie-
runków, jak informatyka, 
mechatronika, zarządzanie 
inżynierią produkcji, ale 
też dla oczekiwanego no-

wego kierunku – energe-
tyki.
To także siedziba nowego 
Centrum Medycznego. De-
dykowane jest takim kie-

runkom, jak pielęgniarstwo, 
ratownictwo medyczne, die-
tetyka.
- Uczelnia zyskała kolej-
ny, wspaniały budynek. 
W imieniu całej społeczno-
ści samorządowej i akade-
mickiej chciałbym bardzo 
podziękować i pogratulo-
wać pani rektor za to dzie-
ło - powiedział starosta 
oświęcimski Andrzej Skrzy-
piński.

- Historię tego obiek-
tu poznaliśmy oglądając 
okolicznościowy fi lm. Jak 
wiele obiektów w tym mie-
ście, jest on naznaczony 
piętnem tragicznej historii. 
Tutaj tak naprawdę zaczął 
się obóz KL Auschwitz. To, 
że po długich latach może-
my świętować oddanie tego 
obiektu studentom, jest 
czymś bez precedensu. To 
szczególny rodzaj upamięt-
nienia tego i pozostałych 
budynków uczelni. Nazna-
czone krwią i cierpieniem, 
służą teraz dobru. Edukacja 
i kształcenie młodzieży jest 
naszym dobrem. Została 
już w wypowiedziach pod-
kreślona dobra współpraca 
przy adaptacji budynku dla 
uczelni różnych szczebli 
samorządu – miejskiego, 
powiatowego i wojewódz-
kiego. To jasny sygnał, że 
samorządność w Polsce 
powinna się rozwijać. Sa-
morząd ma wiele wspól-
nego z uczelnią, która jest 
jednostką autonomiczną. 
I tej autonomii życzę na-
szej uczelni na kolejne 18 
lat. Proszę zauważyć, że 
ten budynek został otwarty 
w 18. rocznicę działalności 
Małopolskiej Uczelni Pań-
stwowej w Oświęcimiu. To 
piękny prezent na „osiem-
nastkę” szkoły. Życzę dal-
szych sukcesów - dodał 
starosta. 

- To efekt naszych konstruktywnych rozmów z mar-
szałkiem Witoldem Kozłowskim podjętych jeszcze 
w zeszłym roku. Pan marszałek gościł w SOSW i był 
pod ogromnym wrażeniem skali przedsięwzięcia - 
powiedział starosta oświęcimski Andrzej Skrzypiński 
komentując decyzję radnych wojewódzkich w spra-
wie udzielenia pomocy fi nansowej Województwa Ma-
łopolskiego Powiatowi Oświęcimskiemu na realizację 
trzeciego etapu budowy Specjalnego Ośrodka Szkol-
no-Wychowawczego w Oświęcimiu.

 Wsparcie 
 zewnętrzne
  na rozbudowę
  SOSW

Środki finansowe Woje-
wództwa Małopolskiego na 
ten cel zostały zaplanowa-
ne w Wieloletniej Prognozie 
Finansowej i zostaną prze-
kazane do Powiatu Oświę-
cimskiego w formie dotacji 
celowej w br. o wartości 4 
mln zł i w 2024 roku w tej 
samej kwocie.
Trzeci etap, który ruszył je-

sienią ub. roku, pochłonie 
około 27 mln zł. Dofi nan-
sowanie z Polskiego Ładu 
sięga 12,7 mln zł, 4 mln 
zł to tegoroczna dotacja 
Województwa Małopolskie-
go.
Trzeci, a zarazem ostat-
ni etap swoim zakresem 
obejmuje budowę sali gim-
nastycznej, przebudowę bu-
dynku szkoły podstawowej 
z dobudówkami i połączenie 
go przewiązkami z pozosta-
łą częścią rozbudowanego 
ośrodka.
- Udało nam się pozyskać 
znaczne środki na trze-
ci etap. Biorąc pod uwagę 
środki, które w tej kadencji 
zarząd powiatu pozyskał na 
drugi i trzeci etap, łączna 
kwota dofi nansowań z bu-
dżetu państwa oraz innych 

źródeł, w tym z budżetu 
Województwa Małopolskie-
go, sięgnęła trzydziestu 
milionów złotych. Przypo-
mnę, że nasi poprzednicy 
tylko mówili na temat moż-
liwości pozyskania środków 
zewnętrznych, natomiast 
kiedy uzyskali takie środ-
ki, musieli w większości je 
zwrócić, ponieważ nie po-

trafi li ich wykorzystać - mó-
wił starosta Andrzej Skrzy-
piński tuż po podpisaniu 
umowy z wykonawcą trze-
ciego etapu budowy.

W rozbudowywanym od kil-
ku lat Specjalnym Ośrodku 
Szkolno-Wychowawczym 
w Oświęcimiu uczy się i re-
habilituje 270 osób niepeł-
nosprawnych. Głównie są to 
mieszkańcy naszego powia-
tu. Do dyspozycji mają już 
m.in. nowoczesne i funkcjo-
nalne sale, aulę, dobrze wy-
posażone pracownie nauki 
zawodu, oraz basen.

Po zakończeniu robót SOSW 
w Oświęcimiu będzie jed-
nym z najnowocześniej-
szych tego typu ośrodków 
w naszym kraju.
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 Prosto dla turysty
Z myślą o turystach odwiedzających Oświęcim, grupa młodzieży z powiatowego 
„Chemika” postanowiła wykorzystać nowoczesne środki komunikacji. Efektem 
jest projekt multimedialny „Prosto dla turysty” promujący atrakcje stolicy po-
wiatu. 31 marca z kreatywnymi uczniami spotkali się włodarze Powiatu Oświę-
cimskiego, samorządowcy z miasta i okolicznych gmin oraz przedstawiciele 
władz Województwa Małopolskiego i Małopolskiej Organizacji Turystycznej.

„Jesteśmy grupą uczniów 
szkoły PZ Nr 2 SOMSiT 
w Oświęcimiu, którzy po-
stanowili połączyć swoją 
pasję z potrzebami turystów 
odwiedzających piękne mia-
sto Oświęcim i jego okolice. 
Nasz projekt powstał, aby 
pomóc turystom w odna-
lezieniu najciekawszych 
miejsc w rejonie powiatu 
oświęcimskiego oraz w ła-

twym poruszaniu się po 
okolicy” - przybliżają twór-
cy projektu, który powstał 
pod opieką nauczycieli Anny 
Grabowskiej, Mai Czajkow-
skiej-Pawlik i Katarzyny 
Strycharskiej.

Wicestarosta Paweł Kobie-
lusz podziękował młodzieży 
wiedzy i kreatywności, wy-
rażając zarazem nadzieję, 

że kolejnym krokiem będzie 
stworzenie projektu tury-
stycznego obejmującego 
cały powiat oświęcimski. 
Wraz z członkinią Zarzą-
du Powiatu w Oświęcimiu 
Teresą Jankowską wręczył 
młodym twórcom drobne 
upominki.

Więcej o projekcie piszemy 
na stronie 12.

 Ekologiczne zestawy 
dla powiatowych szkół

W ramach realizowanego przez Powiat Oświęcimski projektu LIFE - IP EKOMAŁOPOLSKA „Wdrażanie 
Regionalnego Planu Działań dla Klimatu i Energii dla Województwa Małopolskiego”, do szkół ponadpod-
stawowych trafi ły energooszczędne zestawy oświetleniowe oraz pojemniki do segregacji odpadów.

Na przestrzeni ostatnich ty-
godni powiatowi włodarze 
wręczyli zestawy w „Ko-
narze”, „Chemiku”, „Ko-
perniku” i „Ekonomiku”. 
Nastąpiło to podczas lekcji 
edukacyjnej pt. „Działa-
nia adaptacyjne łagodzące 
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skutki zmian klimatu” prze-
prowadzonej przez powia-
tową doradczynię do spraw 
klimatu i środowiska Edytę 
Burman.

Celem lekcji było omówie-
nie obecnego stanu wiedzy 
na temat przyczyn i skut-
ków zmian klimatu oraz 
działań adaptacyjnych ła-
godzących skutki tychże 
zmian. 

Jednym z omawianych 
działań była konieczność 
oszczędzania energii elek-
trycznej. 14 marca w „Ko-
narze” starosta oświęcimski 

Andrzej Skrzypiński i wice-
starosta Paweł Kobielusz 
przekazali placówce ener-
gooszczędne oświetlenie, 
które pozwala zaoszczędzić 
nawet 80% energii. Mniej 
zużytego prądu oznacza nie 
tylko niższe zanieczyszcze-

nie środowiska, ale również 
niższe rachunki.

W drugiej części wykładu 
poruszono temat bioróż-
norodności. Zmieniający 
się klimat i związane z tym 
katastrofy wpływają nisz-
cząco na zasoby ekosyste-
mu i liczebność gatunków. 
Bogusław Raj z Koła Pszcze-
larzy Ziemi Oświęcimskiej 
mówił o kluczowej roli 
pszczół w naszym ekosys-
temie.
Proces wymiany oświetlenia 
na energooszczędne trwa 
w powiatowym „Chemiku”. 
Udało się już wymienić bli-
sko tysiąc świetlówek. 3 
kwietnia wicestarosta Paweł 
Kobielusz i członkini Zarzą-
du Powiatu w Oświęcimiu 
Teresa Jankowska przeka-
zali na ręce Jacka Stocha, 
dyrektora PZ nr 2 SOMSiT 
tzw. zestaw oszczędności 
energii dla szkoły w postaci 
świetlówek LED. 
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OŚWIĘCIM

Prezydent Oświęcimia Janusz Chwierut złożył zawiadomienie do Prokuratury Rejonowej o możliwości 
popełnienia przestępstwa przez Tauron Sprzedaż sp. z o. o. Spółka wystawiła miastu niezgodne z usta-
wowymi stawkami faktury za oświetlenie ulic i budynków miejskich, za pierwsze miesiące 2023 roku. 
Zawyżono je trzykrotnie do kwoty blisko 700 tys. zł.

 Zawyżone faktury za energię. 
Miasto zawiadamia prokuraturę

Ochroną przed wysokimi 
cenami była Ustawa o środ-
kach nadzwyczajnych ma-
jących na celu ograniczenie 
wysokości cen energii elek-
trycznej oraz wsparciu nie-
których odbiorców w 2023 
roku, która zamroziła ceny 
energii. Objęła ona również 
samorządy, podległe im 
jednostki, obiekty, szkoły 
i przedszkola, instytucje 
kultury. Zagwarantowano 
w niej ceny maksymalne 
w wysokości 785 zł netto 
za MWh. Pomimo spełnienia 
kryterium koniecznego do 
skorzystania z preferencyj-

nej stawki Tauron naliczył 
miastu  za 1 MWh – cenę 
2 444,73 zł netto. –  Faktu-
ry grozy dotarły do miasta. 
Wynika z nich, że miasto 
ma zapłacić za energię elek-
tryczną prawie 3 razy wię-
cej niż wynika z przepisów 
prawa. Zawyżone stawki 
mają też jednostki miej-
skie, szkoły, przedszkola 
oraz instytucje kultury. Nie 
mogę więc pozwolić na nie-
zgodne z prawem wydatko-
wanie pieniędzy publicznych 
i działania na szkodę mia-
sta. Dlatego skierowałem 
sprawę do  zbadania przez 

 Żłobek i przedszkole 
 odpowiedzią 
 na oczekiwania mieszkańców

–  Przystąpiliśmy do reali-
zacji tej inwestycji z dwóch 
powodów. Po pierwsze wie-

lu młodych ludzi stara się 
o miejsce w miejskim żłob-
ku przy ulicy Czecha, który 
jest mocno przepełniony, 
a lista oczekujących z każ-
dym rokiem się wydłuża. 
Z drugiej strony osiedle 
Stare Stawy dynamicznie 
się rozwija, w ostatnich 
latach powstają nowe blo-
ki, domy jednorodzinne. 
Więc w tym miejscu jest to 
bardzo ważna i potrzebna 
placówka – wyjaśnia pre-
zydent Oświęcimia Janusz 
Chwierut.
Miasto przygotowywało się 
do tego przedsięwzięcia 
od kilku lat. Lokalizacja 
obiektu wymagała najpierw 
zorganizowania dojazdu. 
Prezydent przypomina, że 
w 2014 roku zapadła de-
cyzja o budowie ulicy Ce-
glanej. Dwa lata później 
droga została oddana do 
użytku. –  To otwarło nam 
drogę do kolejnych działań. 
Rozpoczęliśmy prace przy 
zmianie planu zagospoda-
rowania przestrzennego, 
który dał możliwość budo-
wy kompleksu oświatowego 
w tym rejonie. Potem sku-
piliśmy się na przygotowa-
niu projektu budowlanego 
wraz z pozwoleniem na 
inwestycję. Ostatnim i jak 
się okazało najtrudniejszym 
etapem było pozyskanie 
pieniędzy zewnętrznych 
– mówi.  W 2020 roku po 
raz pierwszy miasto złożyło 
wniosek o pieniądze rządo-
we. –  Czterokrotnie apliko-
waliśmy o środki z rządo-
wego Funduszu Inwestycji 
Lokalnych czy programu 
Polski Ład i za każdym ra-
zem premier Mateusz Mora-
wiecki je odrzucał. Uważam 
to za hipokryzję, bo ten 
rząd chwali się przecież jak 
ważna jest dla niego poli-
tyka rodzinna. Jest to też 
wielki wstyd dla posłów Pra-
wo i Sprawiedliwość z tego 
okręgu, którzy nie zabiegali 

W połowie 2024 roku na osiedlu Stare Stawy zakończy się budowa żłobka i przedszkola. Inwestycja ru-
szyła pod koniec ubiegłego roku, jednak zatrzymała ją budowa gazociągu Gaz-System. Dlatego dopiero 
w marcu zintensyfi kowano prace przy kompleksie oświatowym.  Nowy żłobek zapewni opiekę 96 ma-
luchom do lat 3, a edukacją przedszkolną objętych zostanie 100 dzieci. 
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 Włodarz Tarnowa 
 z wizytą 
 w Oświęcimiu 

Spraw, które poruszono 
podczas rozmowy było wie-
le. Jedną z najważniejszych 
była organizacja zawodów 
w ramach  III Igrzysk Eu-

ropejskich Kraków- Małopol-
ska 2023.  Tarnów podobnie 
jak Oświęcim będzie jedną 
z aren tegorocznych rozgry-
wek sportowych. W mieście 
przeprowadzona zosta-
nie rywalizacja w czterech 
dyscyplinach. Kompleks 
sportów plażowych będzie 
miejscem rywalizacji w piłce 
ręcznej plażowej i piłce noż-
nej plażowej. Wśród miesz-
kańców Tarnowa szczególnie 
wyczekiwana jest walka na 
ściankach wspinaczkowych. 
Ostatnią dyscypliną rozgry-
waną w Tarnowie będzie 
badminton.  Zawody te 
będą miały równocześnie 
rangę mistrzostw Europy 
i kwalifikacji do Igrzysk 
Olimpijskich Paryż 2024. 
W Oświęcimiu sportowcy 
będą rywalizować w konku-
rencji pływanie artystyczne, 
co stanowić będzie kwa-
lifi kacje do Igrzysk Olim-

pijskich w Paryżu w 2024 
roku. Rozmawiano więc 
o sprawach organizacyjnych 
i fi nansowych tego ważnego 
tegorocznego wydarzenia 

sportowego. Poruszono też 
kwestie logistyki, promocji 
wydarzenia. Sporo miejsca 
poświęcono inwestycjom, 
które oba samorządy reali-
zują, aby odpowiednio przy-
gotować się do zawodów. 
Włodarze mówili też o kon-
dycji samorządu w świetle 
coraz większych ograniczeń 
fi nansowych ze strony pań-
stwa. 
Prezydenci Tarnowa i Oświę-
cimia współpracują ze sobą 
od dłuższego czasu. Dzielą 
się planami i doświadczenia-
mi w pracy samorządowej. 
Oświęcim korzystał z przy-
jętych w Tarnowie praktyk 
przy wdrażaniu Oświęcim-
skiej Karty Mieszkańca. 
Zastosował też sprawdzone 
tarnowskie rozwiązania przy 
budowie parkingu wielopo-
ziomowego typu Park and 
Ride, który znajduje się 
w rejonie dworca PKP.

Igrzyska Europejskie oraz fi nanse samorządów. To 
niektóre z tematów spotkania prezydenta Tarnowa 
Romana Ciepieli i prezydenta Oświęcimia Janusza 
Chwieruta. Okazją do wizyty w Oświęcimiu włoda-
rza drugiego co do wielkości miasta Małopolski była 
debata samorządowa organizowana w Miejskiej Bi-
bliotece Publicznej.
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Informacje przygotowane we współpracy z Urzędem Miasta Oświęcim
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odpowiedź  Tauronu i decy-
zję prokuratury – podkreśla 
prezydent. Dodaje też, że 
sprawa na pewno będzie 
miała też swój dalszy fi nał. 
Pismo o zawyżonych staw-
kach za energię zostanie 
skierowane do Regional-
nej Izby Obrachunkowej. 
– Obecnie na polskim ryn-
ku energetycznym mamy 
sytuację kuriozalną, ponie-
waż aktualna cena rynko-
wa za MWh na giełdach jest 
kilkakrotnie mniejsza niż 
ta, która została ustalona 
przez państwowego regu-
latora, jakim jest Urząd Re-
gulacji Energetyki. Dzisiaj 
nie występuje żadna gra 
rynkowa pomiędzy spółka-
mi energetycznymi należą-
cymi do  Skarbu Państwa, 
a mamy wręcz „zmowę ce-
nową” tych fi rm  – kończy 
prezydent.

o to dofi nansowanie. Mam 
też wrażenie, że radni z PiS 
działali w tym kierunku, aby 

miasto nie otrzymało tych 
pieniędzy. Aby nie można 
było zrealizować tego zada-
nia, gdyż byłby to, ich zda-
niem, sukces prezydenta. 
Myślę jednak, że ich rolą 
jako radnych powinno być 
kierowanie się oczekiwania-
mi mieszkańców oraz do-
brem i rozwojem miasta – 
podkreśla prezydent.

Nowy obiekt będzie ciekawy 
pod względem architekto-
nicznym, nowoczesny i do-
stosowany do potrzeb dzieci 
w różnym wieku. W piętro-
wym budynku obok prze-
stronnych sal do zabawy 
i wypoczynku zaprojekto-
wano odrębne kuchnie dla 
maluchów i przedszkola-
ków, jadalnie, szatnie oraz 
zaplecze sanitarne. Żłobek 
i przedszkole będą miały 
odrębne wejścia. W budyn-
ku znajdą się pomieszcze-
nia administracyjne. Nowa 

placówka oświatowa będzie 
miała zaplecze rekreacyj-
ne wraz z ogrodem oraz 

parking. Zaprojektowa-
no w niej też rozwiązania 
z myślą o niepełnospraw-
nych dzieciach. 

Budowa kosztuje ponad 
14,8 mln zł i jest fi nanso-
wana częściowo ze środków 
własnych jak i zaciągnię-
tych kredytów. Jej zakoń-
czenie planowane jest na 

czerwiec 2024 roku. Mia-
sto nie rezygnuje ze sta-
rań o pozyskanie funduszy 
zewnętrznych na inwe-
stycję. – Dalej walczymy 
o pieniądze. Tym razem 
pojawiła się taka możli-
wość w ramach środków 
unijnych z Krajowego Pla-
nu Odbudowy. Złożyliśmy 
wniosek o dofi nansowanie 
budowy żłobka do progra-
mu Maluch Plus, jednak na 
znacznie mniejszą kwo-
tę niż mogliśmy pozyskać 
z wcześniejszych rządo-
wych programów. Mamy 
szansę otrzymać pieniądze 
jedynie na żłobek podczas, 
gdy wcześniej aplikowali-
śmy o nie na cały kompleks 
– mówi.

– Budowa żłobka i przed-
szkola jest jednym z za-
dań, które zapisałem 
w swoim programie wy-
borczym. Wierzę, że mimo 

tylu problemów ten kom-
pleks powstanie, bo jest 
to odpowiedź na oczekiwa-
nie mieszkańców naszego 
miasta – kończy prezy-
dent.

prokuraturę i wyjaśnienie, 
czy czasami nie była to 
próba wyłudzenia pieniędzy 
z budżetu miasta – mówi 
prezydent Oświęcimia Ja-
nusz Chwierut.  – Podobne 
problemy z zawyżonymi 
fakturami mają też inne 
samorządy ziemi oświęcim-
skiej  – dodaje.
Oświęcim ma łącznie 134 
punkty poboru energii. 
Urząd Miasta otrzymał już 
faktury z 84 punktów na 
kwotę ponad 699 tys. zł. 
Miasto złożyło reklamację 

do Tauronu. Jednak do dnia 
zapłaty faktury nie otrzy-
mało żadnej odpowiedzi.  
– Sprawa jest absurdal-
na, niektóre z faktur mają 
poprawne stawki, jednak 
większość jest zawyżona. 
Podjęliśmy więc próby wy-
jaśnienia sprawy, kontak-
tując się z konsultantem 
na infolinii, przekazując re-
klamację, jak na razie bez 
skutku. Pozostało nam więc 
zapłacić faktury, aby nie ge-
nerować dodatkowych kosz-
tów wynikających z ustawo-

Trwa budowa kompleksu oświatowego, Wizualizacja.
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Informacje przygotowane we współpracy 
z Urzędem Gminy Kęty

KĘTY

10 marca w Urzędzie Gminy Kęty odbyło się  polsko-słowackie spotkanie. Burmistrz Krzysztof Jan Klęczar 
gościł delegację z miasta partnerskiego Turzovka na czele z Primatorem  Lubomirem Golisem.  

 Wizyta partnerów
ze słowackiej Turzovki

Rozmawiano o nowych 
możliwościach, jakie dają 
środki unijne przeznaczo-
ne na współpracę transgra-
niczną. Omówiono dalsze 
kierunki współpracy, moż-
liwości wspólnego wnio-
skowania na realizacje pro-
jektów w ramach środków 
przeznaczonych na rozwój 
pogranicza polsko- słowac-
kiego.
Podczas wizyty goście udali 
się z wizytą do OSP Kęty, 
gdzie Prezes Jan Wołoszyn 
prezentował zaplecze tech-
niczne, przedstawiał działal-
ność oraz plany jednostki. 

Delegacja brała również 
udział w spotkaniu z sołty-
sami z okazji ich święta.
Warto wspomnieć, że w tym 
roku mija 20 lat od podpi-
sania umowy dotyczącej 
współpracy naszych gmin. 
Przez lata współpraca obu 
samorządów przebiegała 
bardzo dobrze, owocując 
udaną realizacją rozlicz-
nych projektów transgra-
nicznych, dlatego też li-
czymy na dalszą wymianę 
doświadczeń oraz realizację 
wspólnych przedsięwzięć na 
wielu płaszczyznach spo-
łeczno- kulturalnych.

1 kwietnia 2023 r. w Miejscu Aktywności Mieszkań-
ców Rynek 13 odbyło się pierwsze z cyklu szkoleń 
w ramach programu Stronger Together (Silniejsi ra-
zem), organizowanego przez Centrum Doradztwa 
Strategicznego (CDS) z Krakowa we współpracy 
z British Council w Polsce. 

 Warsztaty 
Stronger Together

Celem programu jest two-
rzenie sprzyjającego środo-
wiska, które łączy przedsta-
wicieli sektora publicznego, 
społeczeństwa obywatel-
skiego, przedsiębiorstw i in-

stytucji z młodymi ludźmi 
i innymi niedostatecznie 
reprezentowanymi grupami 
w celu budowania zaufania 
i wspólnej pracy nad kwe-
stiami, które mają wpływ 
na ich codzienne życie. 
Kierowany jest do młodych 
osób działających społecz-
nie lub chcących działać na 
rzecz swojej społeczności.
Podczas warsztatów uczest-
nicy nabyli wiedzę na temat 
mechanizmów, przejawów 
i przeciwdziałania zjawisku 
jakim jest dyskryminacja 

na różnych płaszczyznach. 
Rozwinęli umiejętności pla-
nowania działań niedyskry-
minujących i włączających 
oraz reagowania na sytu-
acje nietolerancji. 

Szkolenie było ponadto 
okazją do poznania i roz-
woju kompetencji słuchania 
– kluczowej podczas pracy 
z ludźmi. Poza wykładem 
teoretycznym położono 
nacisk na aktywne ćwi-
czenia, za pomocą których 
budowany zostaje warsztat 
świadomego i włączające-
go społecznika. Młodzież 
nauczyła się także technik 
twórczego, kreatywne-
go myślenia niezbędnych 
podczas moderowanych 
spotkań. 
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Reklama

4 kwietnia w Miejscu Aktywności Mieszkańców Rynek 13 w Kętach odbyło się spotkanie radnych Rady 
Dzielnicy Nowe Miasto, Rady Dzielnicy Podlesie i Rady Dzielnicy Stare Miasto. 

 Rady dzielnic już pracują
Po przywitaniu radnych 
przez przewodniczącego 
Rady Miejskiej w Kętach 
i wystąpieniu  burmistrza 
Gminy Kęty odbyło się 
uroczyste wręczenie przez 
przewodniczącego Miejskiej 
Komisji Wyborczej w Kętach 
zaświadczeń o objęciu man-
datu Radnego Dzielnicy.
Podczas spotkania radni 
zapoznali się z zasadami 
organizacji posiedzeń Rad 
Dzielnic oraz zaproponowali 
termin pierwszych spotkań 

roboczych, które odbędą 
się na przełomie kwietnia 
i maja. 
W skład rad osiedli weszli: 
Nowe Miasto: Maria Koper-
ska, Seweryn Bryl, Maria 
Karaim, Eugeniusz Flisek,  
Grażyna Zajączek, Hali-
na Młocek, Józef Szafran, 
Bogusława Kołodziejczyk, 
Rafał Olearczyk, Wojciech 
Wróbel, Ewa Komędera, Ja-
dwiga Szłapa, Marcin Blok,
Zbigniew Kurnik i Leszek 
Błasiak.

Stare Miasto: Tadeusz Dry-
ja,  Tomasz Klęczar, Tomasz 
Biernat, Zbigniew Kanik, 
Adam Dryjak, Józef Papież,
Ewa Orlicka-Bargieł, Syl-
wia Brzozowicz, Stanisław 
Zimnal, Stanisława Majkut, 
Jan Kowalski, Agnieszka 
Mejza-Kanik, Edyta Nikiel, 
Mirosława Nycz i Agata 
Śniatecka.

Podlesie: Lidia Danek,  Be-
niamin Goliasz, Dorota Ża-
czek, Tomasz Chowaniec, 
Anna Sordyl, Piotr Gibas, 
Ewa Jagodzińska, Barbara 
Rok,  Małgorzata Matyja-
szek, Małgorzata Sosna, 
Anna Jędrzejko,  Aneta 
Mierzwa-Łyczko, Krzysz-
tof Kućka, Wiesław Piątek 
i Krzysztof Ślizowski.
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Informacje przygotowane we współpracy  z Urzędem Miejskim w Zatorze.

ZATOR

 Trwa budowa 
Miejskiego Ośrodka Sportu 

Przy kompleksie sportowym LKS „Zatorzanka” przy ul. Parkowej w Zatorze, dzięki dofi nansowaniu z Rzą-
dowego Funduszu „Polski Ład”, powstaje budynek Miejskiego Ośrodka Sportu.

Nowoczesny dwukondy-
gnacyjny obiekt będzie się 
wyróżniał innowacyjnym 
designem na tle innych 
obiektów w Dolinie Kar-
pia. Budynek ma stanowić 
centrum aktywności spor-
towej mieszkańców naszej 
gminy i stanowić zaplecze 
dla istniejącego boiska 
i klubu LKS Zatorzanka. 
W obiekcie znajdować się 
będą następujące pomiesz-
czenia: hall główny, szatnie 
dla zawodników, sędziów, 
portiernia, węzły sanitarne, 
pomieszczenia dla trene-
rów, magazyn, kotłownia, 
pralnia, aneks kuchenny, 
sala szkoleniowo – konfe-
rencyjna, pomieszczenia 
administracyjne oraz sala 
do ćwiczeń – siłownia.

Budynek będzie spełniał 
najwyższej klasy wymogi 
energooszczędności. Do 
jego ogrzewania zamon-
towana zostanie pompa 
ciepła oraz kotłownia gazo-
wa. Obiekt będzie posiadał 

taras widokowy połączony 
z parkingiem i trybunami 
na stadionie. W ramach 
inwestycji zostaną wybudo-
wane po południowej stro-

nie stadionu zadaszone try-
buny na ponad 290 miejsc 
siedzących. Na dachu try-
bun zostanie zamontowa-
na instalacja fotowoltaicz-
na, która zrekompensuje 
w części zużycie energii 

elektrycznej. Wokół obiek-
tu powstaną miejsca par-
kingowe, chodniki, dojścia 
do stadionu wraz z ławkami 
i małą architekturą. Budy-

nek zostanie w pełni wy-
posażony i umeblowany. 
Dotyczy to również sprzę-
tu i zaplecza do ćwiczeń 
w tym urządzeń siłowni. Po 
wybudowaniu Miejski Ośro-
dek Sportu ma organizować 

oraz wspomagać organiza-
cję zawodów oraz imprez 
sportowych na terenie ca-
łej gminy, a także rozwinąć 
ofertę spędzania na spor-
towo czasu wolnego przez 
naszych mieszkańców ze 
szczególnym uwzględnie-
niem dzieci i młodzieży.

Dofinansowanie z Rzą-
dowego Funduszu Polski 
Ład: Program Inwestycji 
Strategicznych obejmu-
je aż 81,71% całkowitych 
kosztów inwestycji tj. 
13.050.000,00 zł. War-
tość inwestycji, zgodnie 
z umową na wykonanie 
obiektu, to 15.970.612,09 
zł. Zakończenie inwestycji 
planowane jest na 20 paź-
dziernika przyszłego roku, 
ale postępy prac pozwalają 
wierzyć, że oddanie obiek-
tów nastąpi wcześniej.

Realizatorem inwestycji 
jest Firma Budowlano In-
stalacyjna Gabriel Fryc 
z Ryczowa.
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 Będzie chodnik
w Graboszycach

Samorząd Gminy Zator otrzymał z Rządowego Fun-
duszu Rozwoju Dróg 323 tys. zł wsparcia na prze-
budowę drogi gminnej ul. Św. Andrzeja w Grabo-
szycach. Zadanie dotyczy budowy chodnika wraz 
z odwodnieniem i przebudową jezdni. 

W ramach zadania po-
wstanie 95 metrów chod-
nika pomiędzy ul. Łączną 
a ul. Nadziei, przebudowa-
na zostanie nawierzchnia 

na tym odcinku drogi oraz 
powstanie 130 m kanalizacji 
deszczowej. Budowa chod-
nika ma na celu głównie 
poprawę bezpieczeństwa 
pieszych poruszających się 
pomiędzy cmentarzem a ko-
ściołem w Graboszycach,  
a także pieszych poruszają-
cych się w kierunku szkoły, 
remizy strażackiej, idących 
na siłownię zewnętrzną oraz 
do Parku Św. Andrzeja Apo-

stoła. Burmistrz Zatora dzię-
kując za przyznane środki 
powiedział: To odpowiedź 
na oczekiwania i postulaty 
naszych mieszkańców.

Otrzymana kwota dofi-
nansowania z RFRD to 
323 369,00 zł co stanowi ok 
50%  całkowitego kosztu wg 
kosztorysu inwestorskiego 
(646 738,35 zł).
Przewidywany termin reali-
zacji zadania to koniec paź-
dziernika, jednak ostateczna 
data zostanie określona po 
wyborze wykonawcy zada-
nia i podpisaniu umowy na 
realizacje prac.
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WWW.AK-INZYNIERIABUDOWLANA.PL

KOMPLEKSOWA BUDOWA DOMÓW

• usługi projektowe

• prowadzenie inwestycji

• nadzór budowlany

• stolarka okienna i drzwiowa

Od fundamentów po dach!
502-891-761

Reklama Ogłoszenie płatne

BURMISTRZ ZATORA
ogłasza II przetarg ustny nieograniczony 

na najem, na czas nieoznaczony, na cele gastronomiczne, lokalu w budynku położonym 
w Zatorze, ul. Rynek 2. 

Lokal posiadający powierzchnię użytkową 138,63m² jest usytuowany na parterze budynku 
przy rynku w Zatorze.
Lokal posiada odrębny licznik prądu, wodomierz i gazomierz. Ogrzewanie w lokalu gazowe. 
W lokalu znajduje się częściowe wyposażenie do prowadzenia działalności gastronomicznej.
Stawka wywoławcza czynszu najmu wynosi 20,00 zł/m² w stosunku miesięcznym netto.

Przetarg odbędzie się w dniu 9 maja 2023r. godz. 9:00 w Urzędzie Miejskim w Zatorze. 

Warunkiem uczestniczenia w przetargu jest wpłacenie wadium w kasie Urzędu lub na jego 
konto BS Zator, nr 60 8136 0000 0000 1544 2000 0170 w kwocie 2.500,00 zł w takim termi-
nie, aby na koncie Urzędu kwota została uznana najpóźniej w dniu 5 maja 2023r. 

Bliższe informacje można uzyskać w Urzędzie Miejskim w Zatorze, pok. nr 108, nr telefonu 
33 8412 215 w. 28. 

Oględziny przedmiotu najmu w dniu 26 kwietnia 2023r. w godz. 9:00 do 14:00, po wcześniej-
szym uzgodnieniu telefonicznym.
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TOMICE

Mieszkańcy gminy przy-
byli zobaczyć i skosztować 
tradycyjnych potraw, które 

znajdą się na naszych sto-
łach już za kilkanaście dni. 
Na wspólnym stole Panie ze 
wszystkich Kół Gospodyń 
Wiejskich zaprezentowały 
kilkadziesiąt niezwykłych 
przysmaków świątecznych.
Gminny Pokaz Potraw Wiel-
kanocnych rozpoczął się od 
przywitania gości przez 
dyrektor Ośrodka Kultury 
Gminy Tomice Anetę Ho-
mel. W gronie uczestników 
znaleźli się m.in. Poseł na 
Sejm RP Filip Kaczyński, 
Poseł na Sejm RP Marek 
Polak, Senator RP Andrzej 
Pająk, Wójt Gminy Tomice 
Witold Grabowski, Prze-
wodniczący Rady Miejskie 
w Wadowicach Piotr Haj-
nosz, Przewodniczący Rady 
Gminy Paweł Adamik wraz 
z radnymi i sołtysami, rad-
ny Rady Powiatu Zdzisław 
Kaliński oraz ks. proboszcz 
Mariusz Kopacz. On też po-
święcił przygotowane do 
degustacji potrawy.
Następnie głos zabrał Wójt 
Gminy Tomice Witold Gra-
bowski, który podkreślił 
jak ważne jest pielęgno-
wanie tradycji, podzięko-
wał za organizację pokazu 
i złożył wszystkim obecnym 
serdeczne życzenia świą-

teczne. W podobnym tonie 
wypowiadali się także za-
proszeni goście.

Przed przystąpieniem do 
degustacji tych wszystkich 
pyszności, których zapach 
unosił się na sali, na sce-
nie pojawiły się Panie z Kół 
Gospodyń Wiejskich, które 
udowodniły, że nie tylko 
doskonale gotują, ale też 
wspaniale śpiewają. Ze-
społy Śpiewacze: „Woźni-
czanki” z Woźnik, „Rado-
czanki” z Radoczy, „Wesołe 
Gosposie” z Witanowic oraz 
„Biesiada” z Tomic zapre-
zentowały gościom piosenki 
związane z obrzędami wiel-
kanocnymi. Nie zabrakło też 
występu dzieci reprezentu-
jących szkołę podstawową 
w Woźnikach. Oklaskiwane 
były dzieci z klasy 2, klasy 
5 oraz zespół Domine. Za 
ich przygotowanie odpo-
wiadała Agnieszka Sienkie-
wicz. Część artystyczną za-
kończyła bisująca Orkiestra 
Dęta z Zygodowic.
Skoro było coś dla ducha, 
nie mogło zabraknąć cze-
goś dla ciała. Wszyscy, 
których ledwo pomieściła 
sala zygodowickiej remizy, 
z pewnością nie wyszli głod-
ni. Każdy mógł spróbować 
przepysznych rarytasów, 
pod którymi uginał się 
pięknie przyozdobiony stół. 

 Stół wielkanocny
 nakryty 
 w Zygodowicach
O Zygodowicach, jednej z najmniejszych wiosek w gminie Tomice, było głośno 
przed świętami Wielkanocnymi. Tamtejsza remiza miała bowiem być miejscem 
tegorocznego Gminnego Pokazu Potraw Wielkanocnych zorganizowanego przez 
Ośrodek Kultury Gminy Tomice we współpracy z Kołami Gospodyń Wiejskich. 
W niedzielę (26.03) trudno było znaleźć wolne miejsce parkingowe w okolicy 
zygodowickiej OSP. Sala, gdzie odbył się pokaz, nie mogła pomieścić wszyst-
kich przybyłych.
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Informacje przygotowane we współpracy 
 z Urzędem Gminy w Tomicach.

Z tej też okazji dostojną 
Jubilatkę odwiedzili: Wójt 
Gminy Tomice Witold Gra-
bowski, Przewodniczący 
Rady Gminy Tomice Paweł 
Adamik, Kierownik Urzę-
du Stanu Cywilnego w To-

micach Małgorzata Folga, 
sołtys wsi Zygodowice Bo-
gusława Kubarek oraz Kie-
rownik Placówki Terenowej 
KRUS w Wadowicach Mate-
usz Przejczowski.
Wójt przekazał jubilatce li-
sty gratulacyjne przesłane 
przez Prezesa Rady Mini-
strów Mateusza Morawiec-
kiego oraz Wojewodę Ma-
łopolskiego Łukasza Kmitę.
Z okazji wyjątkowego ju-
bileuszu 100-lecia Pani 
urodzin pragnę złożyć, 
w imieniu własnym oraz 
całej Rady Ministrów, naj-
serdeczniejsze gratulacje. 
W tym szczególnym dniu 
proszę przyjąć wyrazy głę-
bokiej wdzięczności, a tak-
że życzenia kolejnych lat 
w dobrym zdrowiu i radości. 
Niech upływają one w spo-

koju, a zarazem w poczuciu 
domu z Ojczyzny i pełnych 
ciepła relacji z najbliższymi 
– życzył Premier Mateusz 
Morawiecki.
Dziękując za każdy trud, 
każdy owoc minionych 

stu lat, życzę Pani przede 
wszystkim zdrowia i pogody 
ducha. Niech ten wspaniały 
jubileusz promienieje na ko-
lejne dni, obfi tuje w radość 
i przysparza wielu powodów 
do uzasadnionej dumy – 
napisał do jubilatki Łukasz 
Kmita.
Życzenia w imieniu władz 
samorządowych gminy To-
mice złożył Przewodniczą-
cy Rady Paweł Adamik. Do 
życzeń dołączone zostały 
kwiaty oraz kosz prezentów. 
List gratulacyjny oraz spe-
cjalny dodatek do emerytu-
ry przekazał także Kierow-
nik Placówki Terenowej Kasy 
Rolniczego Ubezpieczenia 
Społecznego w Wadowicach 
Mateusz Przejczowski.
Życie Pani Stefanii i jej ro-
dziny nie było łatwe, tak 

jak nie były łatwe ówcze-
sne czasy. Okres wojny oraz 
ciężka praca w gospodar-
stwie rolnym wywarły duży 
wpływ na życie Jubilatki, 
która jednak mimo różnych 
przeciwności losu doskona-

le poradziła sobie z wycho-
waniem czwórki córek oraz 
doczekała 10 wnuków, 17 
prawnuków i jednego pra-
prawnuka. Pomimo swoje-
go zacnego wieku cieszy się 
dobrą formą i doskonałą pa-
mięcią, a ma co wspominać. 
Recepty na długowieczność 
Jubilatka nie podaje, ale 
w domu w którym mieszka 
daje się odczuć miłość, wza-
jemny szacunek i bardzo 
dobrą opiekę. To z pewno-
ścią stąd bierze się radość 
życia Pani Stefanii. Z wiel-
kim wzruszeniem dziękowa-
ła za życzenia i odwiedziny.
Pani Stefanii składamy ży-
czenia wszelkiej pomyśl-
ności oraz wielu kolejnych 
lat życia w zdrowiu, a także 
samych szczęśliwych chwil 
w gronie najbliższych.

 Niezwykły Jubileusz
100 lat życia to bardzo piękny wiek i tylko nielicznym dane jest doczekać tak 
zacnego jubileuszu. W Gminie Tomice tak wyjątkowe i piękne uroczystości zda-
rzają się niezwykle rzadko. Tym bardziej cieszy, że w dniu 30 marca br. swoje 
setne urodziny obchodziła mieszkanka Zygodowic Pani Stefania Kowalczyk.
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A było w czym wybierać: 
przeróżne sałatki, chrzan, 
pasztety, swojskie kiełba-

sy, wędzonki, jajka fasze-
rowane, keksy z szynką, 
galantyny, roladki, mazurki 
i babki wielkanocne kusiły 
swym smakiem i bardzo 
szybko znikały ze stołu.

Reklama
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KALWARIA ZEBRZYDOWSKA

Nagrody Orły Wprost przy-
znawane są w uznaniu za 
wyjątkową działalność na 
polu przedsiębiorczości, 
działalności samorządowej 
i promocji regionu. Nagrodą 
honorowane są osoby, fi r-
my, organizacje pozarządo-
we, które mają wyjątkowy 
wpływ na lokalną społecz-
ność. 
Nagrody otrzymują także 
wójtowie gmin, prezydenci 
miast oraz marszałkowie 
województw, którzy sku-
tecznie wykorzystują środki 
europejskie, oraz ambasa-
dorowie regionu i aktywni 
działacze, którzy pracują 
dla jego rozwoju. 
– Przyszłość to Polska – 
takie jest hasło naszego 
rządu. Ale jesteśmy w Ma-
łopolsce, więc moglibyśmy 
powiedzieć, że przyszłość 
to Małopolska. Przeglądali-
śmy listę setek osób, które 
zasługują na tę nagrodę. 
Nie było łatwo – powiedział 
marszałek Sejmu Ryszard 
Terlecki, otwierając uroczy-
stą galę. 
Nagrody wręczali m.in. 

marszałek Sejmu Ryszard 
Terlecki, wicemarszałek 
Senatu Marek Pęk, sekre-
tarz stanu w Ministerstwie 
Sportu i Turystyki, pełno-

mocnik rządu ds. infra-
struktury sportowej Jacek 
Osuch, sekretarz stanu 
w Ministerstwie Edukacji 
i Nauki, pełnomocnik rządu 
ds. monitorowania wdra-
żania reformy szkolnictwa 
wyższego i nauki Włodzi-
mierz Bernacki, wojewoda 
małopolski Łukasz Kmita, 
I wicewojewoda małopolski 
Ryszard Pagacz, II wicewo-

Informacje przygotowane we współpracy 
 z Urzędem Gminy w Kalwarii Zebrz.

 Augustyn Ormanty 
 – Samorządowiec regionu 
 tygodnika „Wprost”
Podczas uroczystej gali w Gródku nad Dunajcem rozdano „Orły Wprost”. Nagrody 
przyznawane są osobom, fi rmom i instytucjom, które mają szczególny wpływ na 
rozwój regionu. W kategorii „Samorządowiec regionu - gminy miejsko-wiejskie” 
laureatem został Burmistrz Miasta Kalwarii Zebrzydowska Augustyn Ormanty. 

Samorząd kalwaryjski jako 
pierwszy regionie podjął 
uchwałę w obronie Jana 
Pawła II, który jest Patro-
nem Miasta Kalwaria Ze-

brzydowska.  W uchwale 
zapisano m.in. Rada Miej-
ska w Kalwarii Zebrzydow-
skiej występuje w obronie 
dobrego imienia Świętego 
Jana Pawła II - Patrona 
Miasta Kalwarii Zebrzy-
dowskiej i wyraża swój 
sprzeciw w związku z ata-
kiem lewicowo-liberalnych 
mediów na postać Świętego 
Jana Pawła II.
Samorząd Gminy Kalwa-
ria Zebrzydowska czuje 
się w obowiązku obrony 
Patrona naszego Miasta, 

sprzeciwiając się niezwy-
kle krzywdzącym opiniom 
pojawiającym się w prze-
strzeni publicznej, a do-
tyczącym Jego osoby. 

Wobec niezasadności tych 
zarzutów warto przypo-
mnieć,  iż zarówno proces 
beatyfi kacyjny oraz kano-
nizacyjny bardzo dokładnie 
prześwietlił życie Jana Paw-
ła II i nie znaleziono żad-
nych informacji czy danych, 
które mogłyby stanowić 
podstawę dla obecnie sta-
wianych niepotwierdzonych 
i nieprawdziwych zarzutów.

O manipulacjach w reporta-
żu TTVN piszemy obszernie 
na stronie 13.

 W obronie 
 dobrego imienia
 św. Jana Pawła II
23 marca Rada Miejska Kalwarii Zebrzydowskiej 
podjęła jednogłośnie uchwałę w sprawie obrony 
dobrego imienia Świętego Jana Pawła II. Uchwała 
została przyjęta jednogłośnie. Inicjatorem podjęcia  
uchwały był  Burmistrz Kalwarii Zebrzydowskiej 
Augustyn Ormanty.

my komunikacyjne dzię-
ki wsparciu z Funduszu 
Przewozów Autokarowych. 
W ubiegłym roku świętowali 
ważne dla Gminy rocznice, 
z których jesteśmy dum-
ni. To 25-rocznica nadania 
Honorowego Obywatelstwa 
Janowi Pawłowi II oraz 
20-rocznica II Pielgrzymki 
Papieża Polaka do Kalwarii 
Zebrzydowskiej.
– Dziękuję pomysłodawcom 
i wszystkim, którzy zareko-
mendowali i zadecydowali 
o tym wyróżnieniu. To jest 
wyróżnienie dla społeczeń-
stwa miasta i gminy Kal-
waria Zebrzydowska, gdzie 
mam przyjemność pełnić 
funkcję burmistrza. Moją 
misją jest służenie, nie pa-
nowanie to moja dewiza. 
Bogaty mieszkaniec, boga-
ta gmina, bogate państwo 
– to nasza maksyma. Nie 
było by kreatywnego roz-
woju miasta i gminy, gdyby 
nie bardzo życzliwe relacje 
z wojewodą, z ministra-
mi, premierem i rządem. 
Dziękujemy za skuteczną 
pomoc, ludzie cenią sobie 
skuteczność i wiarygodność 
– powiedział Augustyn Or-
manty.

Redakcja „Wprost” organi-
zuje galę rozdania „Orłów” 
od 2016 roku, realizując mi-
sję wspierania najbardziej 
innowacyjnych rozwiązań 
w wydaniu lokalnym. Ideą 
konkursu jest wyróżnienie 
lokalnych liderów, w tym 
właścicieli regionalnych 
firm, którzy rozszerzają 
swoją działalność na cały 
kraj.

jewoda małopolski Mateusz 
Małodziński. 
Wojewoda Łukasz Kmi-
ta wręczył statuetkę „Orła 
Wprost” w kategorii „Samo-

rządowiec regionu - gminy 
miejsko-wiejskie” - Burmi-
strzowi Miasta Kalwarii Ze-
brzydowska Augustynowi 
Ormantemu w uzasadnieniu 
przekazano:  Gmina Kal-
waria Zebrzydowska w la-
tach 2017 -2022 pozyskała 
dofi nansowania w kwocie 
prawie 45 mln zł, w tym 
ponad 12 mln zł na bazę 
sportowo-rekreacyjną. Tyl-
ko w ubiegłym roku blisko 
8 mln zł wydano w gminie 
na inwestycje drogowe, od 
kilku lat rozwiązują proble-

Reklama

Fo
to

: 
U

M
 K

al
w

ar
ia

 Z
eb

rz
.



12 www.KurierMalopolskiZachodniej.pl

PREZENTACJE

Twórcami projektu są 
uczniowie Powiatowego 
Zespołu nr 2 Szkół Ogól-
nokształcących Mistrzostwa 
Sportowego i Technicznych 
w Oświęcimiu. – Oświęcim 
to miasto, które kojarzy 
się przede wszystkim z Au-
schwitz, jednak jest tutaj 
wiele innych miejsc war-
tych zwiedzenia. Właśnie 
te miejsca chcemy pokazać 
– mówią autorzy strony. - 
Postanowiliśmy połączyć 
swoją pasję z potrzebami 
turystów odwiedzających 
Oświęcim i jego okolice. 
Nasz projekt powstał, aby 
pomóc odwiedzającym 
w odnalezieniu najciekaw-
szych miejsc w rejonie po-
wiatu oświęcimskiego oraz 
w łatwym poruszaniu się po 
okolicy - wyjaśniają.
Dumy z osiągnięć uczniów 
„Chemika” nie krył dyrektor 
placówki, Jacek Stoch. Jak 
sam stwierdził, jego rolą 
było to, aby nie przeszka-
dzać młodzieży w realizacji 
ambitnego planu. Podzięko-
wał uczniom za stworzenie 
projektu, który z pewnością 
będzie pomocny dla osób, 
które odwiedzają stolicę 
naszego powiatu.

W realizacji pomysłu po-
mogły władze samorządo-
we: Iwona Gibiec z zarządu 
województwa oraz Paweł 

Kobielusz, wicestarosta 
oświęcimski. – Dzięki wa-
szej kreatywności i zaan-
gażowaniu powstała baza 
wiedzy, która może stać 
się inspiracją dla wielu 
turystów odwiedzających 

Oświęcim. Takie przedsię-
wzięcia pokazują, że we 
wszystkim, co robimy, naj-
ważniejsza jest pasja i chęć 

działania - podkreśliła obec-
na na prezentacji projektu 
Iwona Gibas. 
Wicestarosta Paweł Kobie-
lusz podziękował młodzieży 
wiedzy i kreatywności, wy-
rażając zarazem nadzieję, 

że kolejnym krokiem będzie 
stworzenie projektu tury-
stycznego obejmującego 
cały powiat oświęcimski. 

Słów uznania dla twórców 
projektu nie krył także 
Grzegorz Biedroń, prezes 
Małopolskiej Organizacji 
Turystycznej.
Na prezentacji obecni byli 
także przedstawiciele gmin 

Filmy przybliżające miejsca warte odwiedzenia oraz zawierające przydatne wskazówki transportowe,  
artykuły opisujące zabytki godne zobaczenia oraz mapa atrakcji Oświęcimia i okolic – to wszystko znaj-
dziemy w internetowym serwisie  stworzonym przez  grupę uczniów z Oświęcimia w ramach projektu 
„Prosto dla turysty”.

 Młodzież promuje region, 
czyli „Prosto dla turysty”
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z okolic Oświęcimia, którzy 
deklarowali chęć pomocy 
młodym twórcom serwisu 
przy jego rozwijaniu. Jest 
więc duża szansa, że już 
wkrótce na stronie pojawią 
się fi lmy i artykuły o kolej-
nych atrakcjach, nie tylko 
z samego Oświęcimia, ale 
także z całej okolicy.
Twórcami projektu są: Ma-
teusz Kania, Jakub Joniec, 
Kamil Kania, Piotr Kostecki, 
Kinga Kryń, Jakub Mikos, 
Kinga Szetyńska, Martyna 

Kozak, Natalia Adamus, Do-
bromił Wiewiórski, Aleksan-
dra Gierczyk. Opiekę nad 
grupą młodzieży podczas 
tworzenia projektu spra-
wowały nauczycielki: Anna 
Grabowska, Maja Czaj-
kowska-Pawlik i Katarzyna 
Strycharska.
Efekty prac młodzieży moż-
na zobaczyć na stronie: 
Więcej o projekcie: www.
ProstoDlaTurysty.pl.

Jarosław Zięba

Nieopodal drogi krajowej 28 z Wadowic do Suchej 
Beskidzkiej, w Jaszczurowej, obejrzeć można dwór, 
a w zasadzie dwa dwory - klasycystyczny i sece-
syjny.

Cudze chwalicie…

 Dwór 
w Jaszczurowej

Pierwsza z budowli pochodzi 
z drugiej połowy XIX wieku, 
zaś druga datowana jest 
na rok 1908. Posiadłość, 
w skład której wchodziły 
kiedyś także ofi cyny, staj-
nie, wozownia, spichlerze, 
oranżeria, karczma „Zielo-

na”, staw o powierzchni 1,5 
morgi, tartak, elektrownia 
dworska, pensjonat wypo-
czynkowy i browar produ-
kujący piwo Pełne Słodowe 
i piwo Zdrój Podhalański, 
należała do rodziny Thet-
schlów – właścicieli dóbr 
w Jaszczurowej i Mucharzu, 
którzy mieszkali we dworze 
aż do 1945 roku.
Po wojnie urządzono tutaj 
Państwowy Dom Dziecka.

Obecnie dwór został zwró-
cony potomkom właścicie-
li, stoi jednak opuszczony 
i zaniedbany. Mimo tego 
warto go obejrzeć. Szcze-
gólnie ciekawie prezentuje 
się dwór secesyjny z man-
sardowym dachem. Uwagę 

zwracają loggie balkonowe 
o dekoracyjnych metalo-
wych słupach i balustra-
dach. 
Będąc w Jaszczurowej war-
to pojechać także do Mu-
charza, gdzie przy kościele 
parafialnym znajduje się 
XIX-wieczna kaplica gro-
bowa rodziny Knezków oraz 
Franciszka Thetschla i jego 
rodziny.

wad
Reklama
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a także turystów odwiedza-
jących Zator z całej Polski, 
a nawet świata. 

To właśnie w tym miejscu 
– w Scandi Restaurant, ma-
cie możliwość spróbowania 
doskonałych dań kuchni re-
gionalnej tzw. comfort food 
ze skandynawskim twistem. 
O jakość serwowanych dań 

w niebanalnych aranża-
cjach zadba wybitny Szef 
Kuchni - Patryk Kotarba. 

Kucharz ten poszczycić się 
może międzynarodowym 
doświadczeniem, którym 
właśnie w Scandi Restau-
rant podzieli się z gośćmi 
za pomocą pieczołowicie 
przygotowanego menu! 

– Zależy nam, by każdy 
z naszych Gości był w peł-
ni zadowolony z posiłku, 

dlatego gwarantujemy naj-
wyższą jakość naszych pro-
duktów, a także przepiękne 
podanie, dzięki czemu moż-
na będzie najeść się rów-
nież samym spojrzeniem – 
mówi Patryk Kotarba, Szef 

Kuchni Scandi Restaurant

Wyjątkowa jest nie tylko 
kuchnia… Na gości czekają 
także nowe wnętrza restau-
racji, a konkretnie stylowa 
oranżeria w skandynaw-
skim stylu z przeszklonymi 
ścianami oraz dachem.

– Scandinavia Resort bę-
dzie teraz obiektem ca-
łorocznym, a wakacyjny 
klimat to coś co uwielbiają 
nasi goście. Oranżeria to 
miejsce pełne światła i  ko-
lorów, które mają za zada-
nie wprawić naszych gości 
w dobry nastrój – zdradza 
Ewa Słodczyk, Dyrektor Ge-
neralna Scandinavia Resort.
Scandi Restaurant to 
przede wszystkim dobór 
świeżych, sezonowych pro-
duktów, a także marzenie 
o podróży w świat - to nie 
tylko Polska kuchnia, ale 
także odkrywanie na nowo 
skandynawskich smaków! 

Zapraszamy do otwartej 
ponownie Scandi Restau-
rant w Zatorze przy ul. Sta-
wowej 15.

artykuł sponsorowany

14 kwietnia na nowo otwarta została Scandi Restaurant. Po roku przerwy jedna z najchętniej odwiedza-
nych restauracji w Zatorze ponownie jest czynna. Nowe przestrzenie restauracji, nowe menu i nowy Szef 
Kuchni to tylko przedsmak tego co dla Gości przygotował zespół Scandinavia Resort.
Scandi Restaurant w Zatorze od lat słynie z przepysznego jedzenia, które rozpieszcza podniebienia mieszkańców okolicy, 

 Scandi Restaurant powraca 
z nowym szefem kuchni
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Od kilku tygodni trwa gorąca dyskusja o rzekomym ukrywaniu przez Karola Wojtyłę księży pedofi li. Wszystko 
za sprawą reportażu Franciszkańska 3 opublikowanego przez telewizję TVN oraz książki Maxima Culpa. Jan 
Paweł II wiedział holenderskiego dziennikarza Ekke Overbeeka. Jeden z wątków reportażu TVN dotyczy 
księdza Bolesława Sadusia. Nasze redakcja rozmawiała z historykiem dr hab. Rafałem Łatką, profesorem 
Uniwersytetu Kardynała Stefana Wyszyńskiego, który wyraźnie mówi, że oskarżeń TVN nie potwierdzają 
dokumenty archiwalne.

Wydarzyło się kiedyś

 Manipulacje TVN: 
Papież nie chronił pedofi la

Jeden z wątków reportażu 
Franciszkańska 3 dotyczy 
Bolesława Sadusia, księ-
dza urodzonego w 1917 
roku w Dziedzicach (obec-
nie część Czechowic-Dzie-
dzic), który ukończył jedną 
z bielskich szkół średnich. 
Zdaniem autora reportażu 
ks. Saduś miał dopuszczać 
się zachowań pedofi lskich, 
zaś ówczesny metropoli-
ta krakowski Karol Wojtyła 
roztaczał nad nim parasol 
ochronny. Ksiądz Saduś, 
jak wynika z reportażu, miał 
być przenoszony do różnych 
parafi i, a w końcu wyjechał 
do Austrii, gdzie został pro-
boszczem w miejscowości 
Gaubitsch. Zdaniem autora 
reportażu, Marcina Gutow-
skiego, kardynał Wojtyła, 
choć wiedział o seksualnych 
przestępstwach Sadusia, nie 
przekazał tych informacji ar-
cybiskupowi Wiednia.

Sprawa ks. Sadusia
O wiarygodność informacji 
zawartych w reportażu re-
dakcja Kuriera postanowiła 
zapytać dr. hab. Rafała Łat-
kę – historyka specjalizują-
cego się w historii najnow-
szej Polski, ze szczególnym 
uwzględnieniem dziejów Ko-
ścioła katolickiego w XX wie-
ku, profesora Uniwersytetu 
Kardynała Stefana Wyszyń-
skiego w Warszawie. Łatka 
który badał, i wciąż bada, 
dokumenty związane z opi-
saną sprawą jednoznacz-
nie stwierdza, że zarówno 
reportaż Franciszkańska 3, 
jak i książka Maxima Culpa 
nie mają większej wartości 
merytorycznej. – Większość 

danych, które przytaczają 
wspomniani dziennikarze 
się nie zgadza – mówi Rafał 
Łatka. – Wszystkie przypad-
ki, które zostały przedsta-
wione zarówno w fi lmie jak 
i w książce, jako rzekomo 
udowodnione krycie przez 
kardynała Wojtyłę księży 
pedofi li, okazały się zupełnie 
inne po przejrzeniu materia-
łów aparatu bezpieczeństwa: 
UB i SB. Przykłady można 
mnożyć – kontynuuje Łatka 
i wyjaśnia: – W przypadku 
księdza Sadusia nie do końca 
wiadomo na czym polegać 
miałby skandal seksualny, 
którego się dopuścił. Prze-
słanki pochodzące z materia-
łów Służby Bezpieczeństwa 
wskazują raczej na to, że był 
on homoseksualistą, lecz nie 
pedofi lem i próbował ewen-
tualnie molestować osoby 
dorosłe.

Generał Płatek 
w akcji
Wątpliwości budzi także 
znajdujący się w aktach do-
kument, który stwierdza, że 
kardynał Wojtyła miał kryć 
działania księdza Sadusia. – 
Jedynym dokumentem, na 
jakim oparł się autor repor-
tażu jest materiał powstały 
siedem lat po przeniesieniu 
księdza Sadusia do Austrii. 
Powstał w 1979 roku, tuż po 
wyborze Wojtyły na papieża, 
więc widać wyraźnie, że szu-
kano tu haków – wyjaśnia 
naukowiec badający doku-
menty źródłowe. Warto do-
dać, że autorem dokumentu 
był pułkownik Zenon Płatek, 
wówczas wicedyrektor De-
partamentu IV Ministerstwa 

Spraw Wewnętrznych. Ten 
sam, który został później 
oskarżony o sprawstwo 
kierownicze zabójstwa ks. 
Jerzego Popiełuszki. Oma-

wiając dokument prof. Łatka 
dodaje: – Znów nie wspomi-
na się w nim o wieku osób, 
które miałyby być przez 
księdza Sadusia molestowa-
ne. Jest natomiast kilka do-
kumentów, które wskazują, 
że ksiądz Saduś molestował, 
ale dorosłych.

Nie ma dowodów
na tuszowanie
Wątpliwości wzbudza tak-
że postawiony w reportażu 
zarzut, że kardynał Wojtyła 
ukrył informacje o Sadusiu 
przed metropolitą Wiednia. 
– Jedynym dowodem jakim 
dysponował autor reportażu 
„Franciszkańska 3” jest list 
kardynała Wojtyły do kar-

dynała Königa, w którym 
prosi o przyjęcie księdza 
Sadusia do pracy w Austrii. 
Powodem tego przyjazdu ma 
być praca naukowa księdza 

Sadusia. Nie ma w nim żad-
nych informacji o skandalu 
seksualnym, jednak przyczy-
na jest bardzo prosta: tego 
typu rzeczy w koresponden-
cji ofi cjalnej nie pisano, bo 
bezpieka przechwytywała 
wszelkie listy z kurii kra-
kowskiej i bez wątpienia ta 
inwigilacja poskutkowałaby 
tym, że można by było łatwo 
skompromitować danych ka-
płanów – wyjaśnia nasz roz-
mówca dodając, że sprawy 
takie załatwiało się w rozmo-
wie telefonicznej lub – i to 
prof. Rafał Łatka uważa za 
najbardziej prawdopodobne 
– przez księdza wysłanego 
do Austrii, który wytłumaczył 
całą sprawę. Tak działo się 
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w wielu innych przypadkach.
Warto wiedzieć, że ksiądz 
Bolesław Saduś był wielo-
letnim informatorem Służby 
Bezpieczeństwa. Współpra-
cę rozpoczął w 1949 roku 
i trwała ona do 1955 roku. 
Wznowiona została w roku 
1960 i kontynuowana była 
również po wyjeździe do Au-
strii. Liczba materiałów, któ-
re się zachowały jest duża. 
Łącznie to 4 tomy dokumen-
tów, wśród których znajduje 
się m.in. teczka personalna 
księdza. Z akt wynika, że 
ks. Saduś był dla bezpieki 
ważnym źródłem informacji 
z Kurii Krakowskiej, gdyż 
pełniąc w niej od początku 

lat 60. różne funkcje, miał 
dostęp do wielu wpływo-
wych osób w tej instytucji. 
Bezpieka interesowała się 
życiem prywatnym księdza 
Sadusia. Wiedziała, że jest 
homoseksualistą i że może 
ten fakt wykorzystywać do 
pozyskiwania informacji.

Otworzyć archiwa 
dla historyków
Jako historyk prof. Rafał 
Łatka liczy na to, że zamie-
szanie wokół reportażu Fran-
ciszkańka 3 i książki Maxima 
Culpa. Jan Paweł II wiedział 
przyczyni się do udostęp-
nienia historykom części 
niedostępnych dziś aktów 
kościelnych. Przede wszyst-

kim historykom, gdyż – jak 
podkreśla naukowiec – nie-
którzy dziennikarze, tacy jak 
Overbeek czy Gutowski, nie 
potrafi ą czytać takich mate-
riałów. – Jest to potrzebne, 
bo część dokumentów jest 
dziś niedostępna, a archi-
wum Kurii Krakowskiej jest 
jednym z ważnych tego 
przykładów – mówi prof. 
Łatka.

Fałszywe zarzuty 
wobec Sapiehy
Warto dodać, że na równie 
nierzetelnych materiałach 
oparto także zarzuty wobec 
kardynała Adama Sapiehy, 
metropolity krakowskiego 
w czasach wojennych i po-
wojennych. Autorzy reporta-
żu zarzucają mu wieloletnie 
i wręcz masowe molestowa-
nie kleryków, rzucając tym 
samym cień także na Karola 
Wojtyłę, który w tym czasie 
był studentem seminarium 
i mieszkał w budynku kurii. 
W tym wypadku TVN opiera 
swoje oskarżenie na odpisie 
raportu, sporządzonego rze-
komo na podstawie zeznań 
księdza A. Mistata, oskar-
żonego przez UB o szpiego-
stwo. Tymczasem dziennika-
rze śledczy „Rzeczpospolitej” 
analizując akta owej sprawy 
karnej ustalili, że istnieje tyl-
ko odpis sporządzony przez 
funkcjonariusza UB, nato-
miast w aktach procesu nie 
ma żadnego śladu po istnie-
niu źródłowego oryginału 
dokumentu. Pewne światło 
na wiarygodność dokumen-
tu rzucają ustalone przez 
redakcję „Rzeczpospolitej” 
dalsze losy funkcjonariusza 
UB, którego podpis widnieje 
na rzekomym odpisie. Otóż 
w rok po sporządzeniu tego 
„dokumentu” podporucznik 
Krzysztof Srokowski został 
wydalony ze służby w związ-
ku z defraudacją funduszy 
operacyjnych oraz… fałszer-
stwem dokumentów. Na tak 
wiarygodnych źródłach opie-
rają się autorzy reportażu 
i książki.

Jarosław Zięba
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Jak zatem zadbać o zdrowe 
odżywianie na wiosennych 
wypadach w góry czy do 
lasu? Co ze sobą zabrać, 
żeby nie zabrakło energii? 

Co zmieści się do plecaka 
i będzie dobrze smakować 
nawet po kilku godzinach?
Najważniejsze to dobrze 
zaplanować wyprawę. Ustal 
chociaż orientacyjnie, ile 
potrwa twój marsz i czy 
trasa będzie po płaskim czy 
górzystym terenie. Jeśli po 
płaskim, to spokojnie mo-
żesz zabrać 1 przekąskę na 
3 godziny trasy. Jeśli pój-
dziesz pod górę, zaplanuj 
posiłki nawet co godzinę.
Każdy podróżnik wie, że od-

powiedni posiłek na trasę to 
taki, który zajmuje jak naj-
mniej miejsca, nie psuje się 
w czasie trasy i można po 
niego łatwo sięgnąć. Warto 

zaopatrzyć się w szczelnie 
zamykane pojemniki, do 
których możesz wlać kok-
tajl, pożywne smoothie czy 
wrzucić pokrojone już owo-
ce.
Na rynku mamy duży asor-
tyment takich pojemni-
ków, jest w czym wybierać. 
Niekiedy mają one nawet 
dołączoną łyżeczkę lub wi-
delczyk, wiec nie musisz 
myśleć, żeby zabierać je 
dodatkowo.

Najszybszym i najprost-
szym pomysłem na posiłek 
będzie na pewno kanapka 
z pełnoziarnistego pieczywa 
z wędliną, serem i warzywa-

mi. Możesz dodać również 
trochę kiełków wybranego 
warzywa.W mojej rodzinie 
doskonale sprawdza się 
także pieczywo pełnoziar-
niste z serem mozzarella 
i wędliną zapieczone w po-
staci tostów. Nawet na zim-
no się chrupiące i smaczne, 
a dzieci zjadają je chętniej 
niż tradycyjne kanapki. 
Możesz również zabrać na 
wędrówkę ulubiony owoc 
(chyba najlepiej sprawdza 
się banan i jabłko). Możesz 

również różne owoce pokroić 
na sałatkę, którą posypiesz 
słonecznikiem, sezamem lub 
makiem.
Możesz jednak pomyśleć 
również o innych posiłkach.
Dobrym pomysłem na 
pierwszy posiłek w czasie 
marszu może być koktajl 
(zjedz w pierwszej kolejno-
ści, zanim się zepsuje). 

Dobrym pomysłem na 
pierwszy posiłek w czasie 
marszu może być koktajl 
(zjedz w pierwszej kolejno-
ści, zanim się zepsuje):

Koktajl z mango
• Banan 100g
• Dojrzałe mango 100g
• Świeży szpinak 10g
• Jogurt naturalny lub mleko 

150ml/g
• Sezam 5g
Składniki zmiksować.

Koktajl z pietruszką
• 30g awokado
• Banan 100g
• Mrożone truskawki 100g
• Natka pietruszki 5 łodyżek
• 150ml mleka owsianego 

lub krowiego 2%
Składniki zmiksować.

Na dalszy marsz możesz 
zabrać:

Kulki mocy (4 porcje)
• 100g rodzynek
• 50g orzechów włoskich
• 30g orzechów nerkowca
• 30g migdałów
• 30g słonecznikaMasło 

orzechowe 100% orze-
chów 2 łyżki

• Migdały mielone (są w Li-
dlu)- 20g

• 20g kakao (może być 
słodkie) 

• Mleko w proszku 20g

Orzechy drobno posiekać lub 
zmiksować w blenderze tak, 
żeby zostały grudki. Dodać 
do orzechów rodzynki, zmik-
sować. Przełożyć do miski, 
dodać masło orzechowe, do-
kładnie wymieszać. Formo-
wać małe kuleczki, obtaczać 
w mielonych migdałach, ka-
kao lub w mleku w proszku. 
Schłodzić w lodówce.

Gofry
• 80g mąki pszennej razo-

wej
• 80ml mleka 2% lub ro-

ślinnego
• 10g oleju rzepakowego 

lub rozpuszczonego masła
• Pół łyżeczki proszku do 

pieczenia
• Szczypta soli
• 1 jajko
Mąkę, mleko, olej, proszek 
do pieczenia, sól i jajko 
zmiksować dokładnie na 
gładką masę. Zapiekać w 
gofrownicy. Po upieczeniu 
położyć na kratkę, żeby 
odparowały (będą bardziej 
chrupiące). 
 
W czasie marszu można zja-
dać suche. W domu poda-
wać z ulubionymi dodatka-
mi, takimi jak twaróg, owoce 
czy masło orzechowe.

Jeśli przed podróżą nie masz 
czasu na przygotowanie po-
siłków, dobrze sprawdzą się 
również gotowe produkty, 
takie jak:
1.  Batonik pełnoziarnisty (za-

wsze sprawdź skład)
2.  Ciasteczka owsiane
3.  Gorzka czekolada z dużą 

zawartością kakao
4.  Mieszanka orzechów 

i owoców suszonych
5.  Gotowe, szczelnie zapako-

wane smoothie

6.  Jogurt pitny z dobrym 
składem (np. jogurt, owo-
ce, ziarna)

Pamiętaj również o odpo-
wiednim nawodnieniu or-
ganizmu. W czasie śred-
nio intensywnego wysiłku 
w umiarkowanej tempera-
turze możesz pić wodę mi-
neralną (zwróć uwagę na 
ogólną mineralizację, która 
powinna wynosić co naj-
mniej 500mg składników 
mineralnych w 1l). Jeśli wy-
cieczka jest dużo intensyw-
niejsza i bardzo się w czasie 
jej trwania pocisz, możesz 
pomyśleć o napojach izoto-
nicznych. Sprawdzaj jednak 
zawsze ich skład, zwracaj 
uwagę, by lista składników 
była jak najkrótsza i nie było 
na niej sztucznych barwni-
ków.

Możesz też wypić naturalny 
napój izotoniczny- wodę ko-
kosową. Ma ona bardzo po-
dobny skład do naszych pły-
nów ustrojowych i nawadnia 
lepiej niż woda. 

Możesz też własnoręcznie 
przygotować napoje izoto-
niczne. Oto przepisy:
1.  500ml soku owocowego 

100%+ 500ml wody+1g 
soli

2.  2 szklanki ciepłej wody+ 
1,5 łyżki miodu+ 1g soli 
+ sok z połowy cytryny

3.  700 ml wody+300g zmik-
sowanego dojrzałego 
mango+1-2 łyżki soku 
z cytryny + 1g soli

Teraz już chyba jesteś przy-
gotowany na wędrówkę. Za-
tem w drogę!

Marta Tobiczyk

Poradnik dietetyka

 Zdrowa wycieczka
Kalendarzowa wiosna zaczęła się już prawie miesiąc temu. Za nami przynajmniej kilka ciepłych, słonecz-
nych dni, które zachęcają do wyjścia na dwór i wybrania się na wycieczkę. Nie jest tajemnicą, że w czasie 
aktywności fi zycznej nasz organizm potrzebuje więcej energii pochodzącej z pożywienia. Dużym błędem jest 
wychodzenie w góry, na dłuższy marsz lub wycieczkę rowerową bez zabrania ze sobą zdrowych przekąsek.

Reklama
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Rubryka redagowana 
we współpracy z 

Poradnią 
Dietetyczną 
„Dieta i My”

www.dietaimy.pl
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W pierwszych wiosennych meczach na regionalnych boiskach nie zabrakło nie-
spodzianek. Największą jest z pewnością postawa Kalwarianki Kalwaria Zebrzy-
dowska, która w czterech wiosennych spotkaniach zdobyła już więcej punktów 
niż we wszystkich jesiennych meczach. 

Choć w 17 meczach run-
dy jesiennej Kalwarianka 
zdobyła zaledwie 7 punk-
tów (2 zwycięstwa i remis) 
w mieście meblarzy nikt 
nie zamierzał się podda-
wać. Zima zespół wyraźnie 
się wzmocnił. Obronę po-
prawić ma Łukasz Burliga, 

który zagrał w 247 meczach 
ekstraklasy. Doświadczony 
obrońca ostatnio repre-
zentował barwy II-ligowej 
Wieczystej Kraków. Po 10 
latach do Kalwarii wrócił Łu-
kasz Rupa. Zespół wzmoc-
niło też dwóch Egipcjan: 
Mohamed Helal i Kamir 
Ashour.  Ważnym krokiem 
było utrzymanie w składzie 
napastnika, Karola Stanka. 
Już w pierwszym meczu 

nowa Kalwarianka podda-
na została ciężkiej próbie. 
Rywalem był bowiem lider 
IV ligi, Wiślanie Jaśkowice. 
Mecz zakończył się zwycię-
stwem lidera 2:0,  jednak 
Kalwarianka pozostawiła 
po sobie dobre wrażenie. 
Potwierdziły to kolejne 

mecze, w których zespół 
z Kalwarii odniósł 3 zwycię-
stwa. Kalwarianka pierw-
sze wygrała na własnym 
stadionie 3:0 z Limanovią 
Limanowa, a potem zwy-
ciężyła w dwóch meczach 
wyjazdowych: 3:2 z Oko-
cimskim KS Brzesko i 4:0 
z Unią Oświęcim.

Kalwarianka ma obecnie 
16 punktów i do strefy bez-

Na sezonie zasadniczym zakończyły rozgrywki w II lidze siatkarskie zespoły 
z naszego regionu: MKS Andrychów i Kęczanin Kęty. Do turniejów premiowa-
nych awansem do I ligi nie udało się także awansować siatkarkom Kęczanina. 

Niewiele do zajęcia drugie-
go miejsca, premiowanego 
udziałem w turniejach ba-
rażowych o awans do I ligi, 
zabrakło siatkarzom MKS 
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 Świetny start
Kalwarianki

Reklama

 Koniec 
sezonu siatkarskiego

Andrychów. Andrychowia-
nie wygrali 17 spotkań, 
zaś w pięciu zanotowali 
porażki. O prawo udziału 
w turniejach barażowych 
walczyli do ostatniej kolejki 

w której pewnie (3:0) wy-
grali na własnym parkiecie 
z zespołem AKS V LO Rze-
szów. Do szczęścia potrze-
bowali jednak potknięcia 
Hutnika Kraków, który swój 
ostatni mecz rozgrywał w… 
Kętach z tamtejszym Kę-
czaninem.  Awans MKS-owi 
dawało zwycięstwo kęczan 
za trzy punkty. Niestety, 
Hutnik wygrał 3:2 i to on 
zagra o awans do pierw-
szej ligi. MKS Andrychów 
zakończył rozgrywki osta-

tecznie na trzecim miejscu, 
zaś Kęczanin uplasował się 
na pozycji dziesiątej. Kę-
czanie w zakończonym se-
zonie zanotowali 7 wygra-
nych i 15 porażek. 

Dobrze w swoim pierw-
szym sezonie na szczeblu II 
ligi poradziły sobie siatkar-
ki Kęczanina Kęty. Zawod-
niczki z miasta nad Sołą 
w 18 spotkaniach wywal-
czyły 27 punktów (9 zwy-
cięstw i 9 porażek), co dało 
im piąte miejsce w stawce 
10 zespołów. Zespół z Kęt 
jest jedynym żeńskim ze-
społem reprezentującym 
nasz region na ty, szczeblu 
rozgrywek.

Hokeiści Unii Oświęcim zdobyli brązowe medale mi-
strzostw Polski. W Oświęcimiu jednak mało kto się 
cieszy z tego osiągnięcia. Biało-niebiescy byli bo-
wiem o krok od fi nału.

 Hokeiści Unii
 z brązem

Półfinałowa rywalizacja  
z GKS-em Tychy była bar-
dzo wyrównana. W pierw-
szych pięciu meczach za-
wsze wygrywali gospodarze. 
Szansę na odwrócenie tego 
trendu oświęcimianie mie-
li w szóstym spotkaniu, 
w którym prowadzili 4:3. 
Tyszanie w końcówce dopro-
wadzili jednak do remisu. 
Oświęcimianie grali wtedy 
w osłabieniu, gdyż sędzio-
wie nałożyli na nich karę 
za… zbyt wielu zawodni-
ków na lodzie. W dogrywce 
szalę zwycięstwa przesunęli 
na swoją korzyść tyszanie 
i o awansie do fi nału zde-
cydować miał siódmy mecz 
w Oświęcimiu. 22 marca, 
przy pełnych trybunach 

oświęcimianie rozpoczęli 
z impetem i wydawało się, 
że ponownie wykorzystają 
atut swojego lodowiska. 
Wszystko zaczęło się zgod-
nie z planem, pierwszego 
gola już w 7. minucie zdo-
był Dariusz Wanat. Kluczo-
wa okazała się jednak dru-
ga odsłona, w której Unia 
straciła dwie bramki. Mimo 
wielu okazji, w trzeciej ter-
cji wynik się nie zmienił 
i do fi nału awansował GKS 
Tychy.

Po tak przegranym półfi nale 
dwa zwycięstwa nad Craco-
vią (po 3:2) i zdobycie brą-
zowego medalu w Oświę-
cimiu przyjęto z dużym 
niedosytem. 
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piecznej brakuje jej już tyl-
ko 6 punktów. Warto jednak 
dodać, że zespół ma 1 mecz 
zaległy. 
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